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Autora: Montserrat Ubach i Tarrés

De la llista de permanències de 
les que tenim referències voldríem 
destacar, aquí, les que ens han 
cridat l’atenció, bé per la seva 
peculiaritat o bé pel denominador 
comú que ens ha semblat trobar 
entre els seus protagonistes. 

D’aquest conjunt de permanèn-
cies destaquem la que es va fer a 
la Mammoth Cave, a l’estat de 
Kentuky (USA), el 1938, la 
primera que tenim documentada 
de totes aquestes experiències. 
També les de Maurizio Montalbini, 
en diverses coves italianes (1986 
a 1997); la de Miguel Mataix, a 
l’avenc Simarro (Alcoy,1965); la 
de l’Adreu Anguera-Donay i Jodi 
Rocosa a l’avenc d’Artús 
(Albinyana, 1978 i 1980) i, 
finalment, la Operación CIVIS, a  
la cova de La Galiana (Soria), el 
1969, amb crítica inclosa de 
l’autora pel que considera un cas 
de maltracta animal en una cova.

A efectes d’aquest 
Monogràfic, entenem 
com  permanències 
subterrànies les que 
han tingut com a únic 
objectiu romandre un 
temps sota terra, ja 
sigui com un repte 
personal o pel desig 
de contribuir a 
l’estudi científic 
derivat de l’aïllament i 
la soledat amb els 
seus afectes i 
impactes en l’ésser 
humà.

No inclou, doncs, les 
estades subterrà-
nies, de dies o 
setmanes, que hagi 
requerit l’exploració
d’una cavitat, com ara 
la de la Krúbera-
Voronya, la segona 
cavitat més fonda del 
món (2.200 m), en el 
massís d’Aràbika, 
(Caucas occidental) 
on Sergio García Dils 
hi va romandre tot un 
mes seguit.

Les permanències subterrànies 
més conegudes són les de 
l’espeleòleg francès Michel Siffre, 
àmpliament divulgades a través 
dels seus llibres, estudis i articles.

La primera va ser, el 1962, a 
l’avenc Scarasson, als Alps (66 
dies). Li van seguir unes quantes 
més fins la de 1999, a la Clamouse, 
a França (76 dies). La més llarga 
va ser la de Midnight Cave, a 
Texas, on va romandre 205 dies. 

Siffre, doncs, ha estat sempre el 
referent de totes les permanències 
que es fan, com la de Beatriz 
Flamini, que acaba de batre el 
rècord amb 500 dies sota terra a        
l’avenc del Cerro de los Terrones 
(Granada) i a la que dediquem un 
capítol basat en les explicades que 
Beatriz i David Reyes -coordinador 
logístic- ens van fer durant la Nit de 
Sarawak del 12 de juny de 2023.

En un altre capítol publiquem el 
diari inèdit de Joan Pallarès sobre 
l’Operació 9000, a la cova d’Anes 
(1990), protagonitzada per l’Emili 
Reyes. També parlem de la que va 
fer a la cova de Chaves (1970), i es 
fa un esment especial al Dr. Rafael 
Battestini.  
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El mateix Kleitman, en unes declaracions al 
The Guardian va dir:"Arriba el punt en què algú
confessaria qualsevol cosa només per a poder 
dormir”. Malauradament aquestes paraules no 
es van quedar només en això i la privació del 
son es va usar com una forma de tortura a la 
qual no van dubtar a recórrer els agents 
del PIDE a Portugal durant la dictadura de 
Salazar i molts altres torturadors.

Autora: Montserrat Ubach i Tarrés

La primera permanència documenta de la que 
tenim referència és la que, el 1938, van dur a 
terme el professor Nathaniel Kleitman i el seu 
ajudant, l’estudiant Bruce Richardson, a la 
Mammoth Cave (Kentucky, USA), amb un únic 
objectiu: dormir! 

Volien conèixer els cicles de son i respondre a 
la pregunta de si el cos humà podia adaptar-se 
a dies de 28 hores. Per això van muntar el seu 
laboratori a 43,5 metres de fondària en una de 
les galeries de la Mammoth, on no hi podia 
faltar un flamant  llit metàl·lic de barrots, amb 
sunyer de molles i un matalàs ben tou i tota 
mena de comoditats.

És lògic que per a mantenir aquest nivell de 
sibaritisme els àpats els hi proporcionés un 
hotel de prop de la cova. L'experiència va durar 
32 dies.

Com dada curiosa remarcar la resposta diferent, 
d’un i l’altre “hostes” en l’experiment: mentre 
que el professor Kleitman, de gairebé 43 anys, 
el canvi d’horari se li va fer un món, el seu 
ajudant Richardson, vint anys més jove, es va 
adaptar molt millor després d'una setmana 
d’estar a la cova.

També citar que just acabada Segona Guerra 
Mundial, Kleitman va recomanar aplicar el seus 
experiments sobre canvis d’horari als soldats i 
operaris de l'exèrcit per augmentar la seva 
eficiència en el treball. 

El 1948, anys després de la prova de la 
Mammoth Cave, Kleitman va passar dues 
setmanes a bord d'un submarí per a estudiar els 
patrons de somni dels mariners i durant la 
dècada dels 50 va tornar a experimentar en ell 
mateix la privació del son, fins l’extrem d’arribar 
a romandre despert durant 180 hores!

MAMMOTH CAVE, 1938

Fotos: Arxiu Mammoth Cave National Park; 
National Park Service
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Autora: Montserrat Ubach i Tarrés

LES PERMANÈNCIES 
DE MONTALBINI 

(1986 a 1997)      

El 1986 Maurizio Montalbini es va tancar a 182 metres de 
fondària a la Grotte di Frasassi (Acona, als Apenins) i s'hi va estar
210 dies; el 1992 va repetir l'experiència a la Grotta de Nerone 
(Piobbico, Pesaro) i va sortir al cap de 366 dies i, finalment, el 
2006, va entrar a la Grotta Fredda (Acquasanta, Itàlia) amb la 
intenció d’estar-s’hi tres anys, però va donada per acaba 
l’experiència als 216 dies (segons altres fonts: 235 i 260 dies. 

En aquesta darrera permanència se'n va endur una biblioteca 
amb 85 llibres. La resta del temps el va passar meditant i dormint. 
L'aigua li arribava a través d'un tub de l'exterior que li 
proporcionava l'equip que el monotoritzava i que li havia de 
comunicar el moment que es complirien els 3 anys, l'objectiu que
s'havia proposat. Ho va deixar per voluntat pròpia als 216 dies.
Havia perdut 21 kg però es trobava en bones condicions. 

En total, Montalbini va estar 1.178 dies sota terra i la conclusió
que en va treure, similar a les permanències de Michel Siffre, és 
que el nostre rellotge intern comença a funcionar més a poc a poc 
quan perd completament les referències temporals externes, de 
manera que les jornades i les activitats que fem sota terra  
s'adeqüen a un ritme més lent i els cicles de son i el ritme cardíac 
es regula com si visquéssim menys temps del que realment ha 
transcorregut. És a dir: el cicle circadià de 24 horas de l'exterior, 
passa a tenir-ne 48 sota terra en absència total de referències. 

A l'altra extrem del 
sibaritisme de Kleitman i 
Richardson a la Mammuth 
Cave (1938), trobem les 
permanències de Maurizio 
Montalbini, entre 1986 i 1997, 
cada una d’elles en un intent 
de superar l’anterior.

El seu principal objectiu era 
el desafiament a la seva 
força de voluntat i investigar 
els cicles circadians del cos 
humà. En la majoria de les 
seves experiències 
l'alimentació es basava en 
una dieta alta en calories a 
base de pastilles, cafè, te  i 
algun suplement com ara  
mel, nous i xocolata. Per 
dormir, un senzill catre. El 
2006, ni això: només unes 
fustes a terra en un espai de 
2 metres d'amplada i 50 de 
llarg, tot allò que permetia la 
petita Grotta Freda, a 
Acquasanta, prop d'Ascoli. 

S'il·luminava amb una llum 
de gas que li permetia llegir i 
escriure, dues de les seves 
grans passions. 

Ens crida l'atenció que les 
cròniques de l'època el 
defineixin com un 
"espeleonauta poeta" pels 
seus escrits subterranis on 
parlava del cel, de les pedres 
i d'altres dimensions. I això 
ens recorda a altres 
protagonistes d'experiències 
subterrànies que també han 
destacat pel seu vesant 
poètic i artístic, com ara 
Miguel Mataix, a la sima 
Simarro (Alcoi,1965) o les                        
d’Andreu Anguera i Jordi 
Rocosa, a l’avenc d’Artús  
(Albinyana 1978 i 1980).

En la seva biografia Montalbini explica 
que les experiències que va fer es van 
realitzar en col·laboració amb la NASA i 
les principals universitats del món.

Amb 56 anys va morir el 19 de 
setembre del 2009 d'un atac de cor, en 
un bar de Casavecchia (Macerata), 
paradoxalment rodejat de molts amics, 
quan durant tota la seva vida havia 
intentat viure en la més estricta solitud i 
ell mateix es considerava un troglodita. 
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OPERACIÓ 500 HORES 
SOTA TERRA

Sima Simarro  (1965) 

(

‘
El 14 de juliol de 1965, amb 25 anys, Miquel 
va baixar a l'avenc Simarro, prop de la Font 
Roja (Alacant) i no en va sortir fins al cap de 
21 dies, exactament  502 hores i 40 minuts. 

Durant aquests dies, a part de prendre notes 
geològiques, fer recerca bioespeleològica i la 
topografia de la cavitat, el Miquel s'ho va 
plantejar com un repte personal i una 
experiència plàstica, de manera que en va 
sortir d'allà amb 14 pintures sota el braç, que 
van passar a formar part de la seva gran 
obra artística, tant pictòrica, escultòrica, com 
maquetista.

Ell mateix explicava a la sortida de la 
permanència, davant el governador civil 
d'Alacant i els alcaldes d'Alcoi i d'Ibi i d’un 
eixam de periodistes, que la clau de l'èxit 
d'aquesta experiència havia estat poder 
pintar. 

Cal recordar que Mataix va ser el fundador, 
junt Antoni Miró i Sento Masià, de la 
reconeguda associació plàstica "Alcoiart" .

Dins el grup de 
protagonistes de 
permanències 
subterrànies que 
els uneix l’art, 
trobem, indiscuti-
blement, a            
Miquel Mataix, 
espeleòleg del 
Centre 
Excursionista 
d'Alcoi, pintor i 
professor de 
Belles Arts.



No coneixíem les memòries d’Andreu Agüera-Donay, i ens han 
sorprès, tant per allò que ens descobreix sobre les seves 
permanències subterrànies, com per la manera tan deliciosa que 
ho explica i pel nivell literari de l’escrit. 

El llibre es titula "El massís cavernós d'Albinyana", publicat el 
maig 2014 per l’editorial Llop Art Impressions. És la pròpia 
editorial que el classifica “d’inclassificable, originalíssim, a mig 
camí entre la crònica de les aventures esportivocientífiques i la 
introspecció literària amb tocs costumistes, fet per un espeleòleg 
escriptor o un escriptor espeleòleg". 

L’autor dedica tot un capítol a parlar-nos de les seves 
permanències subterrànies, una idea que va començar a ballar-li 
pel cap quan va llegir, a finals dels anys 60, el llibre "Fora del 
temps" de Michel Siffre. Allà -diu- va nàixer el seu interès "entre 
científic i narcisista, de ficar el nas en aquesta activitat tan 
atraient“. 

Per raons múltiples, el seu projecte es va anar posposant fins el 
1978, en que l’Andreu va considerar que estava en condicions de 
dur a terme una permanència sota terra “de quasi un mes de 
durada" a l'avenc d'Artús.

Ens explica com van anar superant els entrebancs de la 
preparació, inclosos els rosegadors de camp que els hi tallaven el 
cablejat, alguns errors de càlcul o els problemes amb el 
subministrament d'aigua.  

I també ens relata el final  traumàtic de la prova al cap de dues 
setmanes degut l'error que va cometre en quedar-se adormit dins 
la tenda i el sac de plomes, amb una espelma encesa, que va 
bolcar i va calar foc a tot. "En molt poc temps, malgrat els meus 
intents d'extingir-lo amb les mans i amb tot el que trobava, tota la 
tenda es va convertir en una flamarada immensa i, posteriorment,
l'espès fum acumulat per la combustió dels materials plàstics em 
va expulsar obligatòriament de l'avenc".
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PERMANÈNCIES A L’AVENC D’ARTÚS 
(1978 i 1980)   

El 1968, Andreu Agüera  es 
va presentar al despatx del 
Dr. Battestini per exposar-li 
les seves pretensions de fer 
una permanència 
subterrània i d'allà va sortir 
el compromís d'una 
possible col·laboració
mútua en un aïllament.

L’amistat amb el Dr. 
Battestini es va incrementar 
amb els anys, tan és així
que l’Andreu ens desvetlla 
que després que Emili 
Reyes abandonés la seva 
permanència a la cova 
d’Annes, el 1990, Battestini 
li va proposar substituir-lo! 
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Malgrat la seva frustració, va tornar a intentar-ho dos anys 
després, el 1980. En el paràgraf que explica la seva 
motivació sura de nou la seva ànima poètica "Es tractava 
de demostrar-me a mi mateix que encara tenia capacitat 
per afrontar el repte, de retornar al meu món de l'obscuritat 
eterna i del silenci embolcallat, del sentiment poètic i de les 
veus profundes atrapades per mil·lennis en la reverberació
de pedra i fang  i per fer, sense dubte quelcom per a les 
ciències bioastronàutiques". El relat que fa de com se 
sentia allà dins segueix sent una poesia. 

En aquest punt de les seves memòries, diu que la 
permanència va ser reeixida, sense especificar quan 
temps hi va estar, però entenem que deuria ser del “quasi 
un mes de durada“ tal com comenta anteriorment. 

Aquell mateix any 1980 va tornar a intentar una nova 
permanència subterrània a l'avenc d’Artús. Però aquesta 
vegada la persona disposada a fer de "conill d'índies" no 
seria ell, sinó Jordi  Rocosa, un membre de l'equip de 
superfície de la primera prova de 1978. Segons explica 
l'Andreu, la  permanència del seu company va tenir alts i 
baixos, amb moltes fluctuacions emocionals que li van 
privar de contribuir a la ciència  però que, en canvi, li van 
proporcionar una notable rendibilitat creativa.

De nou ens trobem amb un perfil d'artista interessat en les 
permanències subterrànies. Allò cert és que dins l'avenc 
va ser capaç de realitzar una producció literària profusa i 
de qualitat que va arribar a més de quaranta poemes i 
unes vint pàgines de prosa on expressava les seves 
sensacions. I, pel que sembla, aquesta inspiració
subterrània va contribuir també a la seva posterior 
producció artística. 

I per acabar aquest recorregut per les permanències 
subterrànies que ens han cridat l'atenció, més enllà de 
rècords o aprofitaments científics, comentem, l "Operació
CIVIS", a la cova de la Galiana, en el Cañón de Río Lobos 
(Sória), treball que es va publicar a les Comunicacions del 
Primer Congrés Nacional d’Espeleologia celebrat a 
Barcelona el desembre de 1970. 

L’interès de l’Andreu per fer 
permanències subterrànies no va 
acabar amb les de l’avenc d’Artús. 
El 1991 se’n va plantejar una de 
nova, aquesta vegada de llarga 
durada i compartida amb Yolanda 
Orellana i Soriano, una astrofísica 
que havia aspirat a ser astronauta.

Explica com abans de proposar 
una experiència tan ambiciosa 
van voler fer una prova i els dos 
es van enclaustrar a la cova de la 
Vallmajor d'Albinyana durant 5 
dies.

L'experiència va ser un èxit però, 
finalment, l'eufòria inicial es va 
anar diluint per raons moralistes.  
Diu l'Andreu "Semblava que això 
d'una parella, tots dos sols durant 
mesos vivint dins d'un avenc, 
amb una diferència d'edat entre 
ambdós força notable (Yolanda 
tenia 26 anys), amb el potencial 
efecte libidinós desfermat en la 
foscor perenne de la cova, feia 
arrufar les celles del públic, 
exaltant el blanc dels ulls i fent-
los sortir de les òrbites".

D’esquerra a dreta: Juan M. Minguet, Andreu 
Agüera i Jordi Rocosa.

Jordi Rocosa, contemplant les 
destrosses de l’incendi de 1978. 
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La Operación CIVIS, a la cova de 
la Galiana (Cañón de Río Lobos, 
Sória), la van dur a terme, el 
1969,  tres espeleòlegs del 
Comité Castellano Centro de 
Espeleología, tots ells estudiants: 
un de medecina, Antoni López 
Bravo i dos de geologia, Alfonso 
Sopena i Jorge Rey. 

Van instal·lar el campament 
subterrani a poc més d'un 
quilòmetre de l'entrada i el van  
equipar amb un laboratori clínic 
preparat per a fer anàlisi de sang, 
d'orina i d'aigua, així com aparells 
per a mesurar la temperatura i la 
humitat. Totes les dades 
obtingudes les passaven al seu 
company Alberto García -l'únic 
membre de l'equip de superfície-
a través d'un cable telefònic.

El resultat d'aquesta 
permanència, que va durar 31 
dies, es va publicar a les 

Els hi va provocar  xocs 
insulínics per  via intrape-
rioneal, posteriorment les va 
matar i els hi va fer la biòpsia 
per a comprovar, segons 
consta en l'informe, la 
resposta de les cèl·lules de 
adrenalina i noradrenalina.

I què va trobar amb aquest 
experiment? 

"En general sin hallazgos. La 
última rata se mantiene 
durante una semana para su 
acomodación, observándose 
un extraño comportamiento. 
Sometida al shock insulínico 
por vía intraperitoneal 
comienza a entrar en coma a 
las 2.000 u.i., recuperándose 
rápidamente y llegando a 
admitir con sucesiva 
recupéración hasta 4.000 u.i., 
muriendo a las 4.500 u.i., por  
lo que se presenta un 
aumento en su resistencia 
respecto a todas las ratas 
observadas anteriormente de 
500 uJ.  

Al microscopio electrónico 
se comprueba que la 
respuesta al shock de las 
células de adrenalina y 
noradrenalina es normal, así
como la eosinofitia local, 
característica como prueba 
del fenómeno de "fagocitos 
de hormonas“.  
Valle y Díaz Flores.

OPERACIÓN CIVIS
1969

Comunicacions del Primer 
Congrés Nacional d’Espeleo-
logia celebrat a Barcelona el 
desembre de 1970. 

En la llista de material utilitzat en 
el campament subterrani, hi 
figura:

-Instrumental per a anestèsia i 
dissecció.

-Material per a la recollida i 
fixament de biòpsies per al 
microscopi òpic i electrònic  

-Cinc rates blanques de 
laboratori !

És a dir, l'autor, Antoni López 
Bravo, aspirant a metge  en 
aquell moment, a més de la 
guitarra i un "yoyo" per a 
entretenir l'estona, es va 
emportar dins la cova uns quants 
animals vius per fer –segons 
explica- experimentació de 
l’escorça suprarrenal. 
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A més, en cap moment explica quina relació té
aquest experiment amb la permanència de la 
que, per altra banda, reconeix que no va aportar 
res nou, donat que els tres espeleòlegs es van 
adaptar ràpidament a les condicions interiors i 
fins i tot els hi va provar l'estada! I reconeix que 
els resultats obtinguts tampoc es podien 
extrapolar perquè cada persona reacciona de 
manera diferent. Lògic. 

Pel que fa el motiu que els va portar  a fer 
aquesta experiència diu que "Las motivaciones 
que llevaron a su realización son complejas, 
actuando fundamentalmente un deseo por 
aplicar las enseñanzas adquiridas en los 
estudios de cada uno a la actividad deportiva y
aprender a trabajar en equipo, contibuyendo por 
un lado a una mejor preparación profesional y 
por otro ayudar en lo que cabe al desarrollo de 
la exploración subterránea". Torturar animals 
per ajudar al desenvolupament de l'exploració
subterrània! Això sí que és nou. 

Donat que fa més de 50 anys d'aquesta 
permanència, podríem pensar que tal barbaritat 
no es repetiria ara. Malauradament, però, al 
2023 hi segueixen havent molts López Bravo a 
la superfície del planeta i molts experiments 
amb animals que tenen el mateix sentit que el 
de la Operación CIVIS. 

PERMANÈNCIES SUBTERRÀNIES 

N.Kleitman i B.Richardson    1938     Mammoth Cave (Kentuky, USA). 32 dies
Michel Siffre 1962     Gouffre de Scarasson (Alps italians). 61 dies 

1962 a 1972 (diverses probes en búnquers).
1975      Midnight Cave (Texas). 205 dies
1999      Clamouse (France). 76 dies

Miguel Mataix                          1965      Sima Simarro (Alacant). 21 dies. “Operació 500 hores"  
Dídac Jordà 1967      Avenc dels Esquirols (Barcelona). 5 dies
Bravo, Sopena i Rey               1969      Cova de la Galiana ( Sòria). 31 dies “Operación CIVIS”
Milutin Veljkovich 1969      Cueva de Samar (Sèrbia). 463 dies
Andreu Aguera                        1978/80 Avenc d’Artús (Tarragona) 15 i 30 dies aprox.
Maurizio Montalbini 1986      Grotte di Frasassi, Ancona, Apenins. 210 dies

1992      Grotta de Nerone (Piobbico, Pesaro). 366 dies  
2006      Grotta Fredda (Acquasanta)  216 dies (Altres fonts:235 i 260) 

Stephania Follini 1989      Carlsbad, New Mexico. 131 dies "Projecte Frontiere Donna" 
Emili Reyes 1971      Cova de Chaves (Osca). 64 dies

1973      Cova de Rialp (Girona). 103 dies
1990      Cova d’Anes (Lleida). 68 dies 
1990      Cova d’Anes, segon intent. 90 dies 

Christine Lanzoni 2007      En un laboratori subterrani d’Itàlia. 269 dies
Beatriz Flamini                         2023      Sima del Cerro de los Terrones (Granada). 500 dies. Actual 
..........................................................................rècord mundial de permanència subterrània
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Per Montserrat Ubach i Tarrés

TIME CAVE. EL RETO FLAMINI
500 DIAS BAJO TIERRA. 2023 

El 14 d’abril de 2023, Beatriz Flamini sortia de 
la “sima del Cerro de los Terrones”, situada a 
Motril, Granada. Hi havia entrat el 20 de 
novembre de 2021, per tant havia aconseguit el 
seu repte personal de viure a una fondària de 
60 metres, sola i sense contacte amb l’exterior, 
durant 500 dies. 

Beatriz Flamini és esportista professional amb 
títol de Tècnic Superior Esportiu i docent. Des 
de fa 32 anys es dedica a activitats de 
muntanya en tota les seves modalitats i, des de 
en fa 10, les fa sola i en autosuficiència. 

Fa uns 6 anys es va plantejar el repte de 
travessar Mongòlia amb aquestes condicions 
però, el 2019, amb el bitllet a la mà, va haver 
de desistir degut a  la COVID. Va ser aleshores 
quan es va plantejar fer la permanència 
subterrània, una experiència que l’ajudaria a 
demostrar-se a ella mateixa si estava 
preparada, tant mentalment com 
emocionalment, per emprendre aquell llarg i 
solitari viatge. 

Autors: Montserrat Ubach i Tarrés i Lluís Auroux i Poblador

Beatriz no és espeleòloga, per tant, va 
començar a documentar-se sobre les 
permanències subterrànies que s’havien fet fins 
el moment i va decidir que també ho podia fer 
ella i, a més, superant el rècord de 465 dies de 
Milutin Veljkovich, els anys 60.

Va contactar amb la Federació Andalusa 
d'Espeleologia, que des del primer moment li va 
donar tot el seu suport. I així començava la 
seva aventura subterrània de la que n’ha sortit 
enfortida i en ganes de remprendre, molt aviat, 
la d’anar-se'n a Mongòlia. 

La persona que va coordinar la logística exterior 
de la permanència va ser David Reyes, del 
Grupo de Actividades Espeleológicas de Motril. 
Els dos, Beatriz i David, ens han dedicat una Nit 
de Sarawak per a explicar-nos aquesta 
permanència subterrània. Als dos, la nostra 
enhorabona per l’èxit obtingut i l’agraïment per 
la seva col·laboració en aquestes sessions 
telemàtiques que organitza Sarawak amb el 
suport de l’ICEK.

Seguidament fem un resum de la seva 
intervenció a la Nit del 12 de juny de 2023. 

Veure vídeo a Youtube: 
https://youtu.be/jDAM3OEzdA8 

Beatriz 
Flamini i 
David 
Reyes 
convidats 
de la Nit de 
Sarawak, 
dedicada a 
“Time Cave. 
El Reto 
Flamini”,  
12 de juny, 
de 2023
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“El repte                                
Time cave”
no ha estat un                
projecte en                          
solitari ni en autosufi-
ciència, com tots els 
reptes anteriors que he 
fet, com ara escalar en 
solitari i portar tot allò 
necessari a la motxilla. 

En aquesta permanència 
he necessitat un equip 
logístic exterior que em 
donés suport.

Però el repte d’estar sola 
durant 500 dies en solitari 
i sense contacte amb 
l’exterior, s’ha aconseguit 
igualment”.  

La intenció de Beatriz era entrar a 
l’avenc amb tot el menjar i l’aigua 
pels 500 dies. Absolutament amb 
tot. No volia el botó de seguretat, ni 
càmeres que la controlessin.  
Només buscava la solitud i l'autosu-
ficiència. Però es va adonar que 
calia treure les escombraries i els 
excrements i, per tant, calia comptar 
amb un equip exterior que li donés 
suport. Per altra banda hi havia la 
qüestió dels investigadors que 
seguien l'experiència i que també li 
exigien uns mínims de seguretat. 

“David Reyes, em deia: Jo haig de 
saber que estàs bé a l’avenc, jo no 
puc baixar i trobar-me un cadàver o 
algú que s'ha trencat les cames. A 
més tu tens la teva llista i ja saps el 
que vols emportar-te. Què més et 
dona ficar-ho tot de cop o que t’ho 
anem entrant nosaltres, sense que 
en cap moment tinguem contacte ni 
físic, ni visual ni auditiu? Confiem en 
tu, però, ho aconsegueixis o no, ens 
ho has de facilitar. Ens has de 
deixar que treballem amb 
tranquil·litat, perquè et volem”. 

Li va costar admetre-ho però que 
ara agraeix aquest canvi de 
concepte en relació al repte de 
Mongòlia. Va seguir estant sola i en 
autosuficiència, però assistida. 

Sortosament durant tots els dies 
que ha estat a l’avenc, s’ha trobat 
bé; ni un mal de panxa, ni de 
queixal, ni una diarrea. 

“Un dia em                                 
vaig dir què
havia de fer                              
de la soledat i de 
l'autosuficiència la meva 
vida, perquè, si no, no 
podia seguir.

I, aleshores, vaig decidir 
deixar-ho tot, viure a la 
muntanya i treballar. Si 
em demanen per fer un 
curs de formació ho faig, 
i si haig de recollir herba, 
també”. 



Imatges 
aèries de la 
situació de la 
“sima de los 
Terrones”, 
prop de 
Calahonda. Si 
es produïa 
una situació
d’emergència 
l’aproximació
era relativa-
ment fàcil. A 
l’esquerra, un 
espeleòleg 
entrant a 
l’avenc. 
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Els espeleòlegs de la FAE la van acompanyar a 
quatre cavitats, una d'elles en guix, a Sorbas. 
Totes incomplien alguna cosa. La quarta, però, 
va ser la definitiva: la “sima del Cerro de los 
Terrones” (Motril). Una vegada a dins, Beatriz  
ho va tenir clar “No vaig necessitar buscar més, 
ni per la cova ni per l'equip de persones, que de 
fet, no ens coneixíem de res. No sabíem qui 
érem, ni d'on sortíem. Però no vaig equivocar 
l'elecció”.

Els espeleòlegs que l’acompanyaven en  
aquella visita, van confiar en ella. I aquesta 
confiança va ser mútua, donat que per Beatriz 
el món subterrani era tot un desconegut i va 
posar el seu projecte a mans d’aquell grup 
d’experts espeleòlegs andalusos, pels quals 
només té paraules d'agraïment. 

“Li vam tirar per terra algunes idees que ens 
proposava -diu David- i ella també a nosaltres i 
amb uns 30 dies ho vam tenir tot preparat”. 

Beatriz Flamini David Reyes
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1- SEGURETAT 

Es va preparar un aparca-
ment, que permetia aterrar 
un helicòpter, i es va 
desembrossar el sender  
que va a l’avenc per a 
poder passar-hi  quatre 
persones amb una llitera. 
Es va encerclar tot el 
perímetre de l’entrada i es 
va tancar amb un enreixat 
perquè no hi caigués algun 
animal. 

PREPARATIUS

Es van valorar 
cinc punts 
importants:

1- Seguretat            
2- Electricitat          
3- Aigua                
4- Menjar                      
5- Deixalles

“Perquè la 
nostra prioritat  
-que, per sort, 
coincidia amb la 
de la Beatriz-
era que l’avenc  
quedés 
exactament 
igual que el  
primer dia. 
Nosaltres 
teníem molt clar 
que no ens 
podíem 
permetre que hi 
quedés absolu-
tament res, com 
malauradament 
s’ha vist en 
altres 
permanències 
on encara, hi 
trobem 
llaunes”.

ES ESPELEOLEGS MAI 
DEIXEN SOL A UN 
COMPANY

Es va muntar una càmera a baix i una a la part alta 
per a poder veure a la Beatriz quan remuntava uns 
metres del pou fins el punt d’intercanvi. També un 
sistema d'alarma personal amb un botó antipànic que 
sempre duia a sobre i que podia accionar en qualse-
vol moment. Hi havia un company infermer preparat i 
també els bombers i Protecció Civil estaven alerta 
per si sorgia qualsevol emergència.

“Disposava d’un ordinador amb                               
Wifi, sense connexió amb                               
l’exterior, per anar enregistrant                                 
dades sobre la permanència, escriure                 
el diari o alguna nota a l’equip de superfície si 
necessitava menjar.També per si ells 
m’havien de comunicar que anaven a baixar 
fins el replà de l’intercanvi, situat a 40 metres 
de profunditat, ja fos per deixar-me alguna 
cosa o per retirar les deixalles que jo havia 
dipositat prèviament. En aquest moment em 
demanàven que em retirés de la base del pou 
de 60 metres i em fiqués dins la tenda de 
campanya per no veure ni sentir res”. 
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2- ELECTRICITAT 

La instal·lació elèctrica va 
tenir un cost de gairebé
3.000 € que va sufragar 
una empresa de Madrid. 
Constava d'una placa 
policromàtica de 380 wats; 
un inversor, una bateria de 
260 ampers i 80 m de cable 
que anaven fins la sala on 
era la Beatriz, des d’on  
podia carregar les seves.

“Només utilitzava les bateries per a                
carregar els frontals. De cap 
manera volia tenir tota la sala 
il·luminada, primer perquè volia  experimentar 
el que era la foscor i el silenci i, segon, per no 
crear contaminació lumínica, tant per la fauna 
com per la cova en si mateixa. A la cuina hi  
tenia un focus una mica més gran per veure bé
el que menjava i controlar que l’aliment no 
estava contaminat, donat que les mosques van 
crear larves i podia agafar alguna malaltia. 
Dues bateries es van fondre. Se les va menjar 
la humitat i vaig haver de demanar que les 
substituïssin”. 

3- AIGUA 

“La instal·lació d’aigua 
consistia en dos barrils
d’acer inoxidable                         
instal·lats en un replà
del pou a uns 10 metres 
de la boca i que s'omplien en 
paral·lel des de l’exterior amb               
un tub i un embut que podíem            
anar carregant des de fora.
Li vam posar un comptador 
per a controlar una mica el 
consum que tenia Beatriz                           
i ho anàvem anotant. A la 
part baixa hi havia dues 
aixetes, una per a regular
la pressió i l'altre per obrir 
i tancar. Al final d’un tub,                          
apte per al consum, vam posar
un gibrell, al que accedia la 
Beatriz. A part se li van deixar
unes garrafes d’aigua                        
per si hi sorgia                             
qualsevol problema                            
en la instal·lació”.

“Volia reproduir a l'interior de la                    
cova les mateixes condicions que               
tindré a Mongòlia. Això vol dir que                         
havia d'estalviar molt d'aigua. La 
que m'arribava l'utilitzava principalment per 
beure i menjar. Per rentar-me -cos i cabells-
només feia servir un litre i aprofitava un petit 
degoteig de l’aixeta per esbandir la roba i 
treure-li la sorra i el fang. Mai he utilitzat cap 
producte químic. El consum que vaig fer d’aigua 
va ser, més o menys, el que havia previst”.
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“Els aliments de llarga durada               
s'emmagatzemaven en uns bidons                        
de plàstic tancats hermèticament.
Tot i això se’m van colar dues                           
llagostes en un dels bidons i em va fer malbé 8 
kg de pernil serrano i de llom fumat de Lleó! 
Per cuinar vaig utilitzar una bombona de gas 
molt petitona i una sola unitat d’estris per 
menjar (got, plat...)  Si se’m perdien els havia 
de demanar a l’exterior. No cuinava sofregits, 
per evitar la  contaminació olfactòria. El menjar 
era tot precuinat i només l’havia d’escalfar. 
Vaig posar a terra trossos de roba per evitar la 
humitat i per no embrutar si queia alguna resta 
d’aliment. No volia deixar empremtes de cap 
manera”.

“Feia les meves necessitats sòlides en bosses, 
que anava dipositant en un recipient, que vaig 
haver de tapar com vaig poder perquè hi 
anaven les mosques i hi dipositaven els ous. 
De fet vaig arribar a tenir una invasió de larves. 
Feia el pipí en un orinal i amb un embut l’anava 
passant a unes garrafes. Al principi, totes 
aquestes restes les pujava jo fins el replà de 
l’intercanvi, fins que al  final vaig començar a 
hivernar i em passava el 90% del temps 
tombada i asseguda. Això m’impedia carregar 
pes i fer grans esforços”.

4- MENJAR  

Sempre amb la 
idea de 
reemprendre el 
seu projecte de 
creuar sola 
Mongòlia, 
tampoc 
aquesta 
vegada Beatriz 
va utilitzar ni 
llitera ni 
hamaca. 
Només una 
petita tenda per 
intimitat                 
i per a prote-
girse de les 
mosques i altra 
fauna.

Per passar 
l’estona feia 
mitja i llegia 
llibres, alguns 
d'espeleologia 
que li vam fer 
arribar nosal-
tres i que 
segons la 
Beatriz, li van 
servir per 
entrar de ple i 
entendre el 
món subterrani 
que, fins ara 
desconeixia. 
Començada la 
permanència, 
vam fer quasi 
40 baixades al 
primer pou  
fins el punt 
d’intercanvi i 
vam treure un 
total 250 kg de 
deixalles, a 
part de les 
garrafes amb 
litres i litres 
d’orins. Els 
viatges fins 
l’avenc van ser 
nombrosos.

5- DEIXALLES
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L’equip de superfície i 
logística l’ha format 
unes 14 persones 
coordinadas per 
David Reyes, per les 
que Beatriz Flamini 
només té paraules 
d’agraïment.

MÀXIMA DISCRECIÓ

“El Reto Flamini. 500 dias bajo tierra”
s’ha fet amb la màxima discreció. Els 
grans titulars de la premsa han aparegut 
per anunciar que Beatriz havia 
aconseguit el rècord de permanència 
subterrània en solitari. 

“ El  faré, faré...  per a mi és erroni, donat 
que a partir d’aquí la gent posa molta 
expectativa sobre tu. Després també per 
un tema de seguretat, perquè encara que 
la cova es va tancar, calia assegurar que 
ningú entrés, per tant, com menys se 
sabés millor. A més, que el meu objectiu 
no era fer-ne publicitat, perquè no sóc 
mediàtica. Un cop està fet, no passa res 
que se sàpiga.

He fet allò que he volgut fer per 
demostrar-me a mi mateixa la meva 
fortalesa mental i emocional. Crec que 
estic molt més preparada per emprendre 
el repte d'anar-me'n sola a Mongòlia de 
manera autosuficient”.   

Aquesta 
experiència 
subterrània ha estat 
seguida de prop 
per psicòlegs i 
científics de les 
universitats de 
Granada i Almeria i 
una clínica del son 
amb seu a Madrid 
que ha buscat  
aprendre més 
sobre les capacitats 
de l'ésser humà, la 
ment i els ritmes 
circadiaris. Hi han 
col·laborat dues 
empreses locals 
aportant la part 
elèctrica i Internet i 
una de Madrid que 
ha subministrat 
1.000 racions de 
menjar. 

Pròxim repte: Mongòlia 



1967. Sortint del Solencio. Emili Reyes, Agustí Meseguer i Lluís  Auroux
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De les comunicacions entre 
el campament interior i 
l’exterior se'n va fer càrrec la 
"Tata", o sigui, l'Alberto 
Martínez. Va preparar un 
sistema d'intercomunicador 
perquè l'Emili parlés de 
manera unidireccional cap a 
fora, però que des de 
l'exterior no es podés parlar 
amb ell. Només es podien 
enviar uns senyals de 
xiulets: un PIIIIIIP volia dir sí; 
dos, no i, en el cas que 
Reyes fes preguntes que li 
podien donar pistes de la 
data o de l'hora, es tocaven 
tres xiulets, com volent dir 
que la pregunta no era 
adient. La transmissió era 
per cable directe, sense 
emissores.
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Un dia de l'any 1970, l'Emili Reyes, 
el "Miliu", ens deixa bocabadats. 
Ens diu que pensa fer una 
permanència de no sé quant de 
temps dins d'una cova i que 
compta amb tots nosaltres, els del 
grup espeleològic de la SAS del 
CGB, per tirar-ho endavant. En 
aquell moment en Reyes feia la 
mili  i havia aconseguit 
l'autorització per fer la 
permanència. Ja havia parlat  amb 
diferents estaments i persones per 
tal que la prova tingués un 
aprofitament científic. No cal dir 
que ens va semblar d'allò tan bé i 
tot seguit vàrem començar amb els  
preparatius.

S'havia de trobar una cavitat idònia 
i no era fàcil, ja que havia de reunir 
una sèrie de condicions quasi 
imprescindibles. Donat que la mili 
la feia a Saragossa, la condició
imposada pels seus superiors és 
que la permanència es fes dins el 
territorial de la V Regió Militar 
d'Aragó, amb la dificultat que això 
comportava pels espeleòlegs de 
Barcelona. Havia d'estar a tocar o 
molt a prop de camí per poder-hi  
accedir amb vehicles; el lloc per 
aixecar el campament subterrani 
havia de ser el més sec possible; 
que disposés de lloc suficient per 
moure's i caminar, però, al mateix 
temps, que no fos perillós: ni pous 
ni grans desnivells. 

Per la nostra part anàvem 
preparant el "hard", o sigui, la 
feina més mecànica 
d'organització del campament 
exterior, com ara buscar una 
persona que es comprometés a 
quedar-se fixa a l'entrada del 
Solencio per fer el seguiment de 
la permanència de l'Emili, estar 
amatent a les seves reaccions, 
anotar les dades que anés 
enviant  i fer-se càrrec de 
l'aprovisionament. I això tampoc 
era gens fàcil, donat que no hi 
havia gaires calés per pagar-li i, 
a més, havia de ser una persona 
amb o bé de caràcter solitari o 
que veiés un gran al·licient a 
aquest esdeveniment. No sé pas 
qui el va trobar ni d'on va sortir, 
però l'Albert Casademon va dir 
que sí .

El campament                     
havia d'estar a prop             
de la  boca d’entrada, però 
suficientment lluny com 
perquè no hi haguessin 
diferències de temperatura, 
ni hi arribés  ni gota de 
llum, ni sorolls de l'exterior.

PERMANÈNCIA A     
...CHÀVES (1970)

Autor: Lluís Aurox i Poblador
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A mesura que s'acostava la data que ens havíem 
imposat, la cosa s'anava fent més i més gran. Hi 
havia forces dubtes de si el Solencio era la 
cavitat més adient. Teníem molts problemes per 
introduir-hi tot el material i el més greu era que, 
en cas d'inundació, ens seria absolutament 
impossible entrar o sortir de la cavitat, per tant,  
si l'Emili tenia algun problema de salut o algun 
accident ens seria impossible treure’l.

Finalment vàrem canviar els plans. La perma-
nència tindria lloc a la cova de Chaves, a tocar 
del Solencio. De fet, era l'antiga boca original de 
drenatge del complex subterrani que, per 
problemes de colmatació va quedar inactiva i en 
va obrir una de nova: l'anomenada "Rampa dels 
Còdols".

Com a cavitat per fer una prova de permanèn-
cia, Chaves, no és cap meravella. No té gaire 
desenvolupament; la galeria d’entrada és molt 
rectilínia i des de la meitat del recorregut ja es 
pot veure la llum de fora, però si que, en canvi, 
té zones espaioses per poder-hi  instal·lar el 
campament;  no hi ha ni pous, ni grans 
desnivells, ni possibilitats d'inundacions. 

Pel que fa al campament exterior, la cova 
ofereix un espai excel·lent, donat que  es pot 
instal·lar sota el gran porxo que té la boca, de 
manera que tot queda  aixoplugat i protegit de la 
rugositat del fred de la comarca. I un aspecte 
importantíssim és que es pot arribar en cotxe 
molt a prop de la cova i només cal caminar uns 
150 metres a peu pla.

Foto esquerra, Lluís Auroux amb Francesc Sas.  A la dreta, Emili Reyes (esquerra) amb Ll. Auroux.
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El diari TELEXPRES
Fèia les cròniques setmanals de la 
permanència.

BUTSIR. 
Ens donava totes les bombones 
necessàries de gas butà.

ELS DRS. NIETO I BATTESTINI. 
Es feien càrrec de la preparació i 
posterior seguiment de les proves 
mèdiques, amb previsió d'algunes 
incursions per fer anàlisi de sang i 
d'altres.

El 13 de desembre de 1970 
va tenir lloc l'entrada de 
l'Emili Reyes a la cova. 
Cada cap de setmana 
hi anàvem per portar queviures
i comprovar que tot anava bé.
Però al cap de poc ja ens vam
començar a ensumar que
tot acabaria "tararí". 

L'objectiu de la permanència 
era aguantar 100 dies sota terra,
però no es va complir, com tampoc 
es van complir les previsions d'ingressos

Chaves: 
Col.laboradors i            
Sponsors 

econòmics, principal motiu d'avortament de l'experiència, en la qual,  
Mª del Mar Sastre, la seva companya, hi va influenciar.  

En la darrera entrevista al Dr. Battestini, quan encara Reyes estava 
dins, el periodista Albert Xandri, de Telexprés, li preguntava: "Però 
aconseguirà l'espeleòleg "enterrat" els seus 100 dies de  soledat?" 

I Battestini responia: “No ho crec. I no perquè ell es rendeixi o jo hagi 
de suspendre la prova mèdica o científica. Avui per avui, el principal 
factor per l'èxit o el fracàs de l'Emili... és l'econòmic!. Els components 
de l'equip ja no podem fer més sacrificis. L'Emili no sap que només 
queden diners per a comprar menjar per ell i per l'equip de superfície 
fins el 14 de febrer“

Va sortir el 14 de febrer de 1971.  

Emili Reyes i el Dr. Battestini.
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Quan va acabar l’Operació 9000 a la cova d'Anes, en Joan 
Pallarès va fer dues fotocòpies del seu diari manuscrit i en 
va lliurar una a Josep Manuel Miñarro, aleshores president 
de la Federació Catalana d’Espeleologia, i una a mi. Un gest 
que vaig agrair per la confiança de fer-me dipositaria d’un 
escrit tan personal que revelava les més petites intimitats de 
la cuina on s’havia anat farcint el gran pollastre. Aquest diari 
ens explica el perquè d’aquell ferum a socarrimat que ens 
arribava al menjador a tots els que, d’una manera o altra, 
participàvem d’aquell àpat. En el meu cas, com periodista     
-com també en el de l’Alfred Montserrat- cobrint  la 
permanència pels mitjans on treballàvem.  

El diari original del Joan està escrit a mà i en lletra molt 
petita. Té unes 50 pàgines, per tant, recordo que vaig 
dedicar un cap de setmana a llegir-lo amb tota la calma del 
món. I ho vaig fer sense saltar-me ni una línia. I, per segona 
vegada, ho he tornat a fer fa poc. 

Ho sento pel Joan, perquè sé què va patir i que per a ell 
l’Operació 9000 no va ser cap broma, però li vaig dir 
aleshores, i li he tornat a dir ara, que em diverteix una estona
llarga llegir el contingut d’aquest diari. També, coneixent els 
seus disgustos i cabòries, el felicito encara més per la seva 
gran dedicació a aquesta permanència subterrània i 
m’alegra que hagi decidit fer públiques les seves vivències a 
través d’aquest Monogràfic Sarawak. 

I posats a recordar, donat que el meu nom surt diverses 
vegades al diari, m’agradaria explicar el paper que vaig tenir 
en la cocció d’aquell “pollastre”. 

Operació 9000
Cova d’Anes 
(1990)                    
Autora: Montserrat Ubach i Tarrés

La tercera permanència 
subterrània que va fer l’Emili Reyes 
es va dir “Operació 9000”, en 
referència a les hores que pretenia 
passar dins la cova d’Anes, a 
Prullans (Lleida). Finalment, dels 
375 dies previstos se n’hi va 
passar 68, quatre dies més que la 
seva primera permanència a la 
cova de Chaves (1971) i forces 
menys que els 103 dies a la cova 
de Rialp (1973).

Tot i no aconseguir l’objectiu, 
aquesta permanència va guanyar 
les anteriors en repercussió
mediàtica. No va ser igual en el 
segon intent que va fer al cap de 
poc (Operació 9000 bis), donat que 
l’interès ja s’havia perdut del tot i 
per a tothom. Si no fos pel diari que 
publiquem més endavant, ni 
recordaríem que va durar 3 mesos. 
Déu ni do. 

L’autor d'aquest diari va ser 
l’espeleòleg Joan Pallarès 
Personat que és qui coordinava 
l’equip de suport de la primera 
etapa i que, perquè tot rutllés, s’hi 
va deixar les banyes. 

Amb la voluntat de que quedés  
constància de tot el que passava     
-i, potser, preveient que les coses 
podien anar maldades i acabar 
com el Rosari de l’Aurora- ho va 
deixar tot escrit i rubricat, no fos 
cas que, per postres, li volguessin 
carregar algun  mort. 

Cal dir, però, a favor de l’Emili, que 
no tothom és capaç de fer 
permanències subterrànies amb 
l’entusiasme i esforç que ell hi 
posava. I això és un mèrit que 
ningú li treu. 
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En aquells anys, com periodista, col·laborava al 
Diari de Barcelona i a Lecturas, si, a Lecturas, 
aquesta revista “del cor” que tothom llegia però 
que ningú volia reconèixer. El director, Juli Bou, 
m’encarregava, com a tots els reporters de 
l’equip, entrevistes pactades a gent famosa de 
l’època, com ara actors, cantants, artistes o 
polítics, principalment quan s’acostaven 
eleccions. Però quan hi havia algun tema que 
s’apartava de la tònica, donat que, com m’havia 
comentat, em considerava “un tot terreny”, me 
l’encarregava a mi.   

Gràcies a aquest criteri vaig conèixer a una de 
les meves millors amigues, l’alpinista Magda 
Nos. Lecturas va dedicar pàgines senceres a 
les seves gestes a l’Himàlaia i jo vaig ser qui va 
transcriure les seves vivències, rememorades 
amb passió en aquelles llargues tardes de 
converses mantingudes al sofà de casa.  

Quan l’Operació 9000, l’Emili Reyes va 
demanar directament una entrevista a Juli Bou. 
Jo me’n vaig assabentar quan em va cridar al 
despatx i em va explicar que no li havia 
“comprat” la idea de cobrir la permanència, 
però sí la del “patiment” de la seva dona, 
Josefina. De si estava trista, de com el trobava 
a faltar... vaja un tema propi de la premsa rosa. 
I, és clar, me’l va adjudicar. 

Cobrint la notícia 
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En el seu diari, Joan Pallarès diu: 

“També enviaré avui fotocòpia d’aquest dietari a 
la Montserrat Ubach, de qui en Reyes em va fer 
recelar tant, explicant-me que s’embutxacava un 
milió de pessetes per l’exclusiva al Diari de 
Barcelona (els milions anaven com els duros als 
rajolers), i que després, veient les coses com 
van anar, vaig entendre que va ser una de les 
primeres persones que li va veure les cartes del 
joc i sols obrà amb correcció i prudència”.

Un milió de pessetes! No em digueu que no és 
per riure. Reyes m’ho va negar però, coneixent-
lo, no em sorprèn aquest estirabot. Ni milió, ni 
exclusiva, perquè l’Alfred Montserrat, també com 
a periodista i espeleòleg, cobria la permanència 
pel Periódico de Catalunya, a més de tots els 
mitjans de comunicació que publicaven notícies.

Però donat que aquesta anècdota em diverteix, 
no em fa res desvetllar “la meva nòmina”: 

A Lecturas vaig cobrar exactament igual que 
qualsevol altre reportatge de “baix nivell”, o 
sigui, el mínim. Aquesta vegada, per postres, 
sense ni comptar en cap dels fotògrafs que 
m’acompanyaven habitualment a fer les 
entrevistes, donat que entrar a una cova no era 
propi dels professionals d’aquest tipus de 
revistes. I, és clar, també em va tocar fer les 
fotos.

Els tractes que va tenir Reyes amb el Diari de 
Barcelona els desconec. A diferència de 
Lecturas, en aquest cas sí que -a petició d’ell-
vaig parlar amb el meu cap de Secció perquè li 
concertés una entrevista. No hi vaig ser present 
ni vaig tenir cap interès en saber què havien 
acordat.

Però com que sabien que era espeleòloga i que 
coneixia al protagonista, van decidir encarregar-
me el seguiment d’aquesta aventura 
subterrània. 

Pel que fa els meus honoraris, era una tarifa  
estipulada pel diari i em pagaven el mateix tant 
si el reportatge el feia a les Rambles de 
Barcelona com si el feia a la cova d’Anes i havia 
de llogar un cotxe per anar-hi. 

Cal dir, això sí, que vaig fer més reportatges pel 
Diari de Barcelona que per Lecturas, donat que 
la dona d’en Reyes, per molt que plorés, 
generava menys notícies que el seu home. 
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De l’Operació 9000 en vaig treure l’experiència de conèixer 
de prop els seus intríngulis però,a l’hora, mantenint les 
distàncies i les bones relacions amb tothom que vaig     
tractar. També l’oportunitat de conèixer gent  molt 
interessant, com ara Michel Siffre, que Toni Nubiola  i jo     
vam acompanyar a la cova d’Anes. No fa massa vaig                 
trobar la carta que li vaig enviar el 9 de març de 1990,           
a Nize (França), després d’un primer contacte telefònic, 
invitant-lo a venir.

I també, remenant l’arxiu, m’han sortit documents que                        
no recordava en absolut, com una carta d’en Josep Manuel 
Miñarro dient que amb aquesta permanència de l’Emili 
Reyes la Federació no hi tenia res a veure, ni en volia saber 
res, i una altra  signada pel mateix president Jordi Pujol 
desitjant-li molt èxit. 

Ah!, i d’aquesta Operació 9000 em vaig treure el meu primer 
fax. Era de segona mà i me’l va prestar Joan Pallarès per 
poder facilitar el rebre notícies de la cova. Perquè, és clar, 
sense mòbils, Wifi, ni tecnologies d’ara, gairebé en aquella 
època ens comunicàvem amb senyals de fum o fent 
maratons amunt i avall per publicar a temps les notícies. Al 
final el fax es va quedar a casa. En Joan no va voler que li 
tornés. Durant anys em va fer un bon servei i em va estar 
recordant aquella memorable permanència subterrània. 

Michel Siffre, el referent internacional de les permanències 
subterrànies, es va interessar per l’Operació 9000 i va visitar 
la cova d’Anes.
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Després d’aquesta experiència a la cova d’Anes                    
vaig anar seguint la vida d’en Reyes per la premsa                                  
i pels comentaris dels amics. Sempre estava posat               
en noves i sorprenents aventures que, si bé no 
m’estranyaven, venint de qui venien, em deixaven                  
bocabadada. Però cap, com les que em va explicar,               
molt després, quan portava anys vivint a Hondures.

Per temes familiars va haver de venir a Barcelona -deuria ser 
per allà el 2000- i em va demanar si podia venir a casa per 
exposar-me un parell de projectes molt interessants. 

El primer es tractava d’un negoci d’iguanes. Teòricament era 
per crear un centre de cria d’aquests rèptils al mig de la selva 
hondurenya amb la finalitat de “protegir-los”, donat que -
segons em va explicar- els caçaven per menjar i volia “salvar-
los de l’extermini”. Vaja que em demanava si, en nom de la 
Federació d’Entitats Pro Drets dels Animals i la Natura, on jo 
hi tenia un cert pes, podia fer-li un carta de recomanació per a 
presentar-la a les autoritats locals i sol·licitar el permís per 
obrir aquest negoci. Lògicament, va ser que no. 

Post Operació 2000. Hondures

Però el segon projecte sí que va 
interessar, i molt. Em va explicar 
que havia començat a escriure un 
llibre autobiogràfic sobre els seus 
anys passats a Hondures i em 
proposava fer-lo junts. 

A mida que m’anava relatant, 
amb mil detalls, aquesta part de 
la seva vida, augmentava la 
meva fascinació pel que prometia 
ser tot un best seller. No hi 
faltava de res: el seu pas per la 
presó, violacions, matons, 
màfies, policies, corrupcions, 
contraban d’armes i alcohol, el 
seu treball com pilot d’avioneta, 
sense títol, camuflant als 
indígenes als seus vols interiors 
perquè “els pobres no tenien com 
pagar el passatge”, com el van 
enxampar, les conseqüències... 
Poc m’importava si era la seva 
vida o una elucubració total i 
absoluta, però tanta imaginació
era digna del Premi Planeta i, si 
més no, era segur em divertiria 
encara més que llegint i 
recordant els entrellats de la 
cuina de l’Operació 9000. El vaig 
animar a tirar endavant aquest 
projecte i a col·laborar-hi 
desinteressadament. Lògicament, 
no en vaig saber res més. 

Barcelona, agost de 2023



1990. Els mitjans de comunicació a la cova d’Anes. Operació 9000.
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No recordo de ben cert com em va arribar la notícia de que l’Emili Reyes estava preparant una estada 
sota terra de més d’un any. Ja fa molts temps d’això, i com més o menys deia en Roy Batty, el replicant 
Nexus 6 a Blade Runner, arriba un moment en què “els records es perden en el temps com llàgrimes a 
la pluja”. Però sí recordo un migdia que vaig ser citat en un pis de l’eixample barceloní, crec a prop de 
la Gran Via, on vaig conèixer a l’Emili i em va explicar el seu projecte.

Operació 9000                                 
Crònica final

Autor: Alfred Montserrat-Nebot (periodista i espeleòleg)

Jo no el coneixia personalment. Tenia 
referències de les seves anteriors 
permanències sota terra i crec que també havia 
fet alguna cosa d’immersió en cavitats. De les 
primeres d’aquestes activitats hi havia opinions 
de tots els colors. Alguns comentaven que això 
de tancar-se en una cova sempre buscava una 
compensació. A la cova de Chaves va ser un 
“escaqueitx” de bona part del servei militar, en 
aquell temps obligatori, i a la cova de Rialp hi 
ha qui va posar en dubte la validesa de la prova 
pel fet de que s’hagés d’aixecar una paret de 
totxo per aïllar-lo de la llum exterior. En 
definitiva res de nou. Cada qual s’espavila com 
pot en aquesta vida.
ÀXIMA DISCRECIÓA mitjans d’agost de 1968, quan feia poc que 
membres del GIS havien trobat l’avenc de la 
Plomada, també conegut com Alicia Gil, vaig 
anar a visitar-lo. En el fons de la cavitat i havia 
uns espeleòlegs de la SIRE-Santana, entre ells 
en Dídac Jordà. Sortint d’allà vàrem anar a fer 
l’avenc Brut. En Dídac feia poc més d’un any 
que havia sortit dels Esquirols, del seu intent de 
permanència que va durar cinc dies degut a la 
forta pluja que va caure sobre la zona de 
l’Ordal.

Vaig parlar amb ell de la seva experiència 
sense que la resposta fos massa entusiasmada, 
segurament jo també hagés volgut oblidar 
aquell passatge de la meva vida espeleològica.  
El que sí em va explicar era un nou projecte 
que tenia en ment, la formació d’una mena de 
“supergrup” espeleològic com ell deia. La 
qüestió era anar a buscar la millor gent de cada 
equip d’espeleologia i formar un nou col·lectiu 
d’escollits. I aquí s’acabava la idea. 

Potser pensava que ajuntant els que ell 
considerava millors ja estaria tot fet. Potser no 
caldria ni sortir de casa per trobar cavitats i 
explorar-les. No sé si mai va arribar a explicar 
aquesta pensada a ningú més. 

Posteriorment ens vam veure un parell de 
vegades i després l’hi vaig perdre la pista, no sé
que ha sigut d’ell.
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Tornant al tema de l’Emili 
Reyes. Quan un té una edat 
comença a mirar-se les coses 
amb una certa cautela. Pel 
món de l’espeleologia, com en 
d’altres àmbits, corren alguns 
“fantasmes” notables. Tots els 
que portem unes desenes 
d’anys arrossegant-nos sota 
terra els coneixem, o els 
coneixíem, ja que alguns ens 
han deixat.

El dia que vaig estar al pis de 
l’Emili Reyes, allà on tenia una 
mena de despatx, vaig 
preguntar pel finançament de 
la prova: l’Operació 9000. 
Crec que també, al marge de 
la seva dona, hi havia 
Montserrat Ubach, Toni Torné, 
Joan Pallarès, i potser algú
més. Ningú va contestar la 
meva qüestió. Alguns 
segurament no sabien la 
resposta, d’altres potser no els 
hi interessava dir res.

En aquell temps jo estava de 
col·laborador a El Periódico de 
Catalunya. Els hi vaig plantejar 
el tema i els hi va agradar fins

a tal punt de que em van 
encarregar de posar en 
contacte als organitzadors de 
l’Operació 9000 amb el 
departament comercial del diari. 
Així ho vaig fer.

Concretament no sé com van 
quedar. Jo no vaig estar 
present a les negociacions, ni 
hagés volgut, era una qüestió
purament comercial. El que sí
vaig saber és que a canvi d’un 
o d’alguns pagaments el diari 
publicaria una crònica setmanal 
de la marxa de l’experiència. El 
18 de juliol de 1989, El 
Periódico de Catalunya 
publicava, a la pàgina 24 i sota 
el títol “Un espeleólogo vivirá un 
año y 10 días bajo tierra”, 
l’anunci de l’experiència que 
volia començar l’Emili Reyes.

A mesura que s’acostava la 
data d’inici les meves trucades 
a l’organització augmentaven 
en freqüència. Entre d’altres 
vaig tornar a preguntar pel tema 
del pressupost-finançament. 
Respostes vagues, en definitiva 
res de res.

A mitjans de gener de 1990 
vaig pujar a la cova d’Anes. 

S’estava muntant el 
campament subterrani, i el 
base a la boca de la cavitat. 
Faig fotos. La cosa sembla 
molt avançada. En Toni 
Torné, que feia estada al 
càmping de Prullans, 
m’explica com funcionarà tot: 
ordinadors, equip de 
superfície, menjar, registres 
mèdics, etc...

Un dia em va arribar la 
notícia del que es deia que 
era el veritable motiu de 
l’Operació 9000. En Reyes 
tenia una empresa que 
econòmicament no anava bé. 
Tenia creditors que l’hi 
anaven al darrera i la prova 
de la cova d’Anes era una 
manera de tirar endavant a 
veure que passava.

En no poder contrastar el fet 
vaig decidir no fer cap 
comentari. Vaig pensar que el 
temps ho clarificaria. 
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Per fi va arribar el dia d’entrar a la cova. No 
començava la prova pròpiament dita. Era la 
setmana d’aclimatació, però a tots els efectes, 
premsa, família, amics, etc.., el diumenge 11 
de febrer de 1990 s’iniciava el tancament de 
l’Emili Reyes per més d’un any. L’endemà El 
Periódico de Catalunya titulava “El hombre de 
las cavernas estará 375 días encerrado”.

Aquest diumenge va ser una mica boig. Jo 
vaig pujar a la cova amb una companya de la 
facultat de Ciències de la Informació, Adriana. 
No recordo el cognom. Ella havia escoltat 
alguna notícia sobre el tema i em va demanar 
per pujar. Cap problema. 

A la boca de la cavitat s’amuntonaren desenes 
de persones, per no dir algun centenar. 
Recordo que una de les televisions privades, 
no sé si era Tele 5 o Antena 3, va enviar un 
equip des de Barcelona i un altre des de 
Madrid. Van dir que eren de dos programes 
diferents. Quina manera de malversar 
recursos, vaig pensar. 

En un moment donat una veu va fer la crida de 
baixar a dinar al restaurant del càmping de 
Prullans. Tots cap allà. Jo estava assegut 
quasi al davant del Reyes. Vam estar parlant 
de la prova i explicant anècdotes 
espeleològiques, que segurament van quasi

matar d’avorriment a la meva companya de 
facultat que feia cara de no entendre gaires coses, 
com li passaria a qualsevol de fora del món 
espeleològic en sentir parlar dels noms dels 
avencs i coves del nostre país sense saber com 
són ni la seva situació, o de paraules com jumars, 
dresler, shunt, electron, etc...Però va resistir 
estoicament sense protestar.

Com passa en aquests casos el dinar segurament 
es va allargar més del que tocava. En el moment 
de pagar l’Emili va donar ordres de que el pagava 
l’organització de l’Operació 9000. Potser érem 
trenta o més dinant. Vaig pensar que deuria 
haver-hi un bon sponsor. Vàrem tornar a la cova 
quan la tarda ja queia. Al febrer les tardes són 
curtes. Últimes entrevistes. Petons i abraçades i 
cap endins. Nosaltres cap a Barcelona.
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El dia 19 de febrer, dia en què realment 
començava la prova, El Periódico deia “El 
hombre de las cavernas inicia su encierro 
voluntario”. L’Emili no havia de tornar a veure la 
llum fins al 28 de febrer de 1991.

Per altres motius de feina jo vaig pujar dues o 
tres vegades a la cova. En aquestes ocasions 
em comunicava amb l’Emili a través del seu 
ordinador. Després escrivia la crònica pel diari. 
En la del dia 26 de febrer, quan ja portava 168 
hores sota terra, En Reyes deia: “No puc deixar 
de pensar en l’exterior”.

Les cròniques eren setmanals o quinzenals. A 
vegades no hi havia matèria per escriure cada 
setmana, almenys en un diari d’informació
general. Quan jo no podia pujar a la cova 
trucava per telèfon preguntant com havia anat la 
setmana. El que sí puc dir, que cap al final de la 
prova aquestes trucades no eren massa ben 
rebudes. No sé qui formava l’equip de 
superfície, que cada setmana era rellevat. 
Tampoc m’importava. Jo feia la meva feina i ells 
la seva, que no deuria ser fàcil. Dormint en sacs 
en una tenda a la boca de la cova, al mes de 
febrer i març, haver d’aguantar els pesats de la 
premsa (escrita, radio i tv), i segurament algun 
mal rotllo amb els de dins, tant en Reyes com 
l’organització.

Després de tres setmanes tancat semblava que 
l’espeleòleg anava millorant la seva forma física 
i mental. Va superar les 500 hores i el 12 de 
març El Periódico de Catalunya va titular: “Emili 
Reyes vive ya con 44 horas de retraso”. 

El dia 19 de març, superat el primer mes 
de tancament, el titular era: “El 
espeleólogo Reyes supera la fase de 
adaptación a su cueva”. De totes 
maneres en aquesta crònica ja es podien 
llegir frases com: “La gent em 
preguntava si no tenia por a tornar-me 
boig. Ara hi ha moments que jo també
m’ho pregunto”, o d’altres com: “Els 
ratolins que m’acompanyen a la cavitat 
són més feliços que jo, ja que ells entren 
i surten quan volen” i “Tinc necessitat 
d’estímuls, de món”.

Durant la cinquena setmana de 
permanència a la cova d’Anes, 
l’Operació 9000 va rebre la visita d’en
Michel Siffre, espeleòleg francès pioner 
d’aquest tipus de proves. En Reyes ja 
portava un retràs de 168 hores. 

El 2 d’abril l’Emili Reyes va superar les 
1.000 hores d’aïllament i la crònica del 
dia denotava un cert pessimisme. 
“M’horroritza pensar en les hores que 
em queden. M’he plantejat si val la pena 
perdre un any de la meva vida així. A 
vegades penso que no tornaré a 
l’exterior”.
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El  9 d’abril el titular de El Periódico de 
Catalunya era: “Horas bajas para Emili Reyes”, i 
es podia llegir: “He tingut al·lucinacions. Hi ha 
ocasions que no sé per on camino. Estic 
desorientat”. Havia perdut 8 quilos i el seu 
aspecte, a través de la càmera que tenia 
instal·lada al campament, era com si tingués 10 
anys més. No tenia ganes de fer res i només 
volia dormir. Símptomes clàssics d’una 
depressió.

El 15 d’abril entrevisto a la dona de l’Emili, Fina 
Membrilla. En la crònica que surt publicada el 
dia següent ella manifesta que està preocupada 
per ell i que no entén les raons que han portat a 
l´Emili a embolicar-se en una experiència 
d’aquest tipus.

Dia de Sant Jordi, 23 d’abril. El titular de El 
Periódico de Catalunya és: “Emili Reyes, a punto 
de abandonar por una depresión”. Portava 1.536 
hores sota terra. Ara l’Emili vol sortir i els metges 
comencen a donar les raons de la depressió que 
l’afecta. Parlen de desajustos existents entre els 
ritmes biològics, que condicionen el conjunt 
activitat-repòs, i el que condiciona les 24 hores 
de la jornada. Aquest ritmes s’ajusten diàriament 
al despertar i al veure quan és de dia i de nit. Es 
tracta d’una depressió reactiva. Quan s’elimina 
la causa desencadenant desapareix. 

Els metges volen comparar aquesta experiència 
amb la de la cova de Chaves per veure les 
diferències. Personalment crec que n’hi ha dues 
de molt importants: L’edat, 20 anys més, i les 
seves circumstàncies personals.

El dia 26 s’anuncia la sortida de l’Emili Reyes
per l’endemà. Ha perdut 12 quilos, té pèrdues de 
memòria i estat depressiu. 

El dia 27 d’abril, abans de pujar cap a la cova 
d’Anes per cobrir informativament el final de 
l’Operació 9000, deixo escrita una crònica on 
faig esments de certs problemes econòmics en 
el sí de l’organització. Segons els metges, 
aquest problema també té a veure amb la 
sortida de l’espeleòleg així com una certa 
descoordinació amb els equips de superfície. 

Ara puc entendre la rebuda que a vegades 
tenia per part de la gent que formava aquests 
equips. A sobre de dormir i menjar malament, 
passar fred, atendre als bronques de la 
premsa, a sobre no cobraven. Anaven pel 
pedregar.
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Surto de Barcelona per la tarda. La sortida de 
l’Emili de la cova esta prevista per les 10 de la 
nit. M’acompanyen dues periodistes de la 
Cadena SER i El Periódico de Catalunya ha 
contractat un missatger que va en moto i que 
puja fins la cova per tal de baixar ràpidament 
les fotos que jo faig i poder-les revelar. Això del 
digital encara està lluny.

Deixo el cotxe al revolt que hi ha sota la cova, 
em poso el “mono” i m’equipo. En arribar a la 
cova em trobo a tothom, especialment gent de 
premsa que s’estranya de veure’m vestit 
d’espeleòleg. Hi ha murmuris. Potser alguna 
queixa, però petita. Anys més tard, després de 
llegir el dietari d’en Pallarès, potser no van ser 
tant petites. També hi ha la Montserrat Ubach 
(Diari de Barcelona). Els metges encara estan 
amb en Reyes. Quan surten, tots dos cap 
endins. De premsa només entrem fins al 
campament subterrani la Montserrat Ubach i jo, 
aprofitant la nostre condició d’espeleòlegs.

Salutacions a l’Emili. Creuem unes paraules. 
Poques. Ell està pendent de les instruccions de 
sortida.

Finalment surt. Va el primer, al costat dels 
metges, d’una cua de gent que hem pogut 
accedir al seu hàbitat dels últims 68 dies.

Focus, flashos, preguntes, tot de cop. Es posa 
una mica d’ordre i s’improvisa una roda de 
premsa amb els protagonistes, l’Emili i els 
metges, asseguts en cadires de càmping.

Busco el missatger motorista i el faig dipositari 
dels rodets de fotos que acaben de sortir de la 
meva càmera. Rodets i motorista marxen 
muntanya avall a buscar el vehicle que l’ha de 
portar a fer l’entrega del material gràfic a la 
redacció de El Periódico de Catalunya. 

L’Emili Reyes explica el malament que ho ha 
passat. Res de nou que no hagi estat publicat 
anteriorment. Mal rotllo general. Els metges 
aprofiten per destacar que encara que la prova 
s’hagi acabat abans d’hora, els resultats seran 
interessants, no excloent la possibilitat d’una 
segona part de l’Operació 9000, ja sigui amb el 
propi Reyes o amb alguna altra persona.

Cap a les onze de la nit, a la cova només hi 
queden els membres de l’equip de superfície i 
algun element més de l’organització. El “show”
mediàtic s’ha acabat i tothom torna cap a casa.

Arribo al diari poc abans de la una de la 
matinada i encara amb el “mono” posat pujo a 
la redacció a escriure el viscut. Les fotos ja 
estan revelades. Sortirà a la segona edició.
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Però això no acaba aquí. Al mes de maig l’Emili Reyes i 
l’equip organitzador de l’Operació 9000 anuncien la possible 
continuació de la prova. Sembla que hi ha quatre voluntaris, 
dos d’ells espeleòlegs. L’Emili en seria el coordinador tècnic. 
Seria una experiència de sis o set mesos.

Particularment m’ho agafo amb moltes reserves. Durant 
aquest mesos m’he assabentat de diversos, diguem-ne, 
matisos sobre tot el muntatge, però potser estic equivocat.
Torno a quedar amb l’Emili, a casa seva, i publico l’entrevista 
a El Periódico de Catalunya el 5 de maig de 1990.

Temes destacats:

“En part l’Operació 9000 va fracassar per la manca de 
coordinació amb l’equip de superfície i amb alguns 
membres de l’organització”.
Jo em pregunto: Ja s’han solucionat els temes econòmics?

“S’estudiarà una dieta idònia per l’espeleòleg que faci la 
permanència”. 
Jo em pregunto: Amb tants metges i psicòlegs com hi havia a 
l’equip, això no estava previst abans?

“La persona escollida haurà de passar una llarga sèrie 
d’exàmens, tant físics com psicològics”
Jo em pregunto: Tu no vas passar aquests controls?
Això entre d’altres coses. Surto del pis una mica desencantat 
i preveient un percentatge molt alt de fracàs si es fa aquest 
nou assaig.

A finals de maig s’anuncia que no s’ha trobat cap candidat 
idoni i que potser l’Emili torni a entrar a la cova. Segons 
l’espeleòleg: “Es van oferir diverses persones per tal de 
continuar la permanència però no hem trobat el candidat 
indicat. Alguns només tenien com objectiu fer-se 
famosos”.
Quins collons que tens Emili!!!, penso.
I torna a donar la culpa del fracàs a l’equip coordinador.

El dia 6 de juny, dia del 46 aniversari del desembarcament 
de Normandia, la notícia ja és ferma: l’Emili Reyes tornarà a 
entrar a la cova d’Anes. Aquest xicot no escarmenta.

Ara diu que menjarà i farà exercici per tal de que la missió
tingui èxit i que els ordinadors seran amb pantalla de colors 
per fer menys monòtona la comunicació. Vols dir que amb 
això n’hi ha prou per aguantar tant de temps allà dins?

Finalment, l’11 d’octubre de 
1990, l’Emili Reyes torna a 
entrar a la cova d’Anes per 
estar-hi 375 dies, 9000 hores. 
El patrocinador és una cadena 
privada de televisió, no recordo 
quina, que ho emet com a gran 
exclusiva. La veritat és que 
només ells estaven a la boca 
de la cova el dia que l’Emili es 
va tancar per segona vegada a 
la cova d’Anes. L’efecte Emili 
Reyes havia passat.

Pocs dies més tard, crec que 
no va arribar al mes, algú em 
va dir que “el modern home de 
les cavernes”, com algun mitjà
l’avia anomenat, tornava a 
estar sota la capa del cel. En 
aquesta ocasió els patrocina-
dors no en van fer notícia. 
Vergonya els hi deuria fer.

No vaig torna a veure l’Emili 
mai més. Si que em van arribar 
les seves correries pel 
continent americà amb un 
vaixell de l’empresa Damart
que li va ser reclamat diverses 
vegades pel propietari i també
que va tenir un embolic amb el 
ministeri d’Afers Exteriors, o 
com es digui, degut a que 
s’anava presentant a les 
autoritats de varis països 
hispans com a representant del 
govern espanyol. No sé com va 
acabar el tema. 

Anys més tard vaig saber de la 
seva mort.

SEGON INTENT
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Rafael Battestini i Pons va néixer a Barcelona el 1932, en temps de la 
República. De nadó, el president Macià el va tenir als seus braços, 
doncs el seu pare era Nicolau Battestini i Galup, metge i diputat al 
Parlament de Catalunya en el moment del seu naixement. La seva 
mare era Dolors Pons i Sala. 

L’oncle Rafael Battestini, metge i director de l’Hospital de Tarragona i 
persona molt volguda, es va negar a marxar i va ser afusellat pels 
franquistes el 1939. El seu pare sí que va exiliar-se a França, on va 
dirigir alguns hospitals fins el seu retorn a Barcelona, el 1947, on morí
el 1981. El besavi era de Còrsega i s’havia exiliat a Puerto Rico, on es 
va casar amb una calellenca d’origen polonès. 

El 1940 Dolors Pons i els fills marxaren a França a reunir-se amb el seu 
marit i pare. Allà, Rafael estudiaria el batxillerat i, de retorn, ho faria al 
Liceu Francès i a l’Escola Blanquerna; posteriorment a la Universitat de 
Barcelona i a la Facultat de Medicina de l’Hospital Clínic, on es va 
llicenciar en medicina el 1956. Es va diplomar en Sanitat Pública el 
1958 i, posteriorment, el 1963, en Medicina Aeroespacial, de la qual se’l 
pot considerar com el pioner al nostre país, fundant la Societat 
Catalana de Medicina Aeroespacial, Subaquàtica i Ambiental.

Rafael Battestini va ser un dels socis cofundadors de la Mútua 
Assistència Sanitària (1957), junt amb el  metge Josep Espriu, germà
de Salvador, el poeta.

El Dr. Rafael Battestini
i Pons va participar en 
totes les permanències 
subterrànies de l’Emili 
Reyes i va dirigir la seva 
part científica, 
convertint-se en referent 
dels estudis que s’hi 
van fer.  

En les primeres hi van 
col·laborar els metges 
Azoy, Acarin i Nieto i, en 
les darreres, Miquel 
Sánchez Turet i Eduard 
Estivill

L’especialitat en 
medicina del Dr. 
Battestini era 
l’aeroespacial i tenia 
uns grans coneixements 
sobre el ritme circadiari 
i els mecanismes 
moleculars que en 
regulen, dels quals va 
presentar diversos 
treballs científics en 
congressos mèdics. 
Això va fer apropar-lo a 
les permanències sota 
terra, al temps que, amb 
aquestes proves, 
adquiria nous 
coneixements científics. 
També va treballar en la 
influència entre el clima 
i els ritmes vitals. 

Cova d’Anes. Operació 9000. Rafael Battestini (a la dreta) amb Emili 
Reyes i Joan Pallarès.

Rafael Battestini i Pons
Apunt biogràfic
Autor: Joan Pallarés i Personat
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L’any 1964 va contraure matrimoni a Riells del 
Montseny, la rectoria perduda a la muntanya 
que durant dècades, i en una mena d’exili 
interior, va regentar el poeta mossèn Pere 
Ribot i va ser lloc de trobada de la resistència 
cultural. Amb la seva muller Anna Maria Farràs, 
originària de la Vall de Cabó -que a ell tant li 
plaïa- va tenir dos fills, Joan Nicolau i Rafael. 

Va treballar sempre com a metge. La seva 
especialitat clínica va ser Medicina interna i de 
l’aparell digestiu, de la que es titulà el 1966, 
obtenint el Doctorat el 1973. Des d’un bon 
començament va treballar com a metge a 
l’Ajuntament de Barcelona, a l’Institut Municipal 
de la Salut, i va esdevenir cap de servei 
d’educació sanitària. Com a tal va fer xerrades 
a nombroses escoles i institucions, i inclús 
sovint a la presó; també va ser metge de la 
institució benèfica Cottolengo, continuant 
visitant després de la jubilació, fins als seus 
darrers moments.  

Rafael Battestini era un home inquiet, catòlic, 
amb una profunda espiritualitat i defensor dels 
drets humans. Des de la seva joventut havia

practicat esports de muntanya, sent soci del 
Centre Excursionista de Catalunya, 
col·laborador de la seva revista Muntanya i 
guardonat amb la medalla de plata i la medalla 
al mèrit de l’entitat. També va ser soci del Grup 
Excursionista d’Oliana.

Igualment la passió per la muntanya el va 
portar a ser fundador de l’Institut d’Estudis de 
Medicina de Muntanya. Col·laborà amb la 
Federació Catalana d’Entitats Excursionistes i 
també en l’organització de cursos de Medicina i 
Socors en Muntanya. 

Lletraferit, va escriure habitualment a les 
pàgines de JANO. També van veure els seus 
escrits La Gaseta Sanitària i de Medicina 
Clínica i va presentar comunicacions en 
nombrosos congressos i simpòsiums clínics, 
com XI World Congress on Mountain Medicine,  
XI i XII Congrés de Metges i Biòlegs de Llengua 
Catalana o en el Congrés d’Història de la 
Medicina Catalana, sent habituals els seus 
articles en revistes especialitzades o d’història 
de la medicina. 

Autor  i coautor de  diversos llibres com 
“L’Home i l’Espai”, que va publicar el 1975 amb 
el metge Miquel Nieto, “L’Home i el seu 
Entorn”(1982), “L’Home i la Biofísica”(amb 
pròleg de Joan Oró, 2001 i reeditat recentment 
el 2018), “Peregrinació al Tibet” (1989), “La Vall 
de Cabó”(1997) . L’Esport en col•lectius en 
dificultats socials (amb Francesc Xavier 
Moreno i altres,1994) o “Les presons de 
Catalunya, eduquen o castiguen?” (1993). 
Escrigué el capítol “Trastorns per fenòmens 
físics”, dins de Medicina Interna Farreras-
Rozman,, dirigida pel Prof. Ciril Rozman, així
com nombroses participacions en obres 
mèdiques col·lectives.

A partir de l’any 2008 seria acadèmic 
corresponent a la Reial Acadèmia de Medicina i 
assistent habitual a les sessions. També ho era 
anualment de la Fira del Llibre del Pirineu a 
Organyà. Malalt en els darrers mesos, moria a 
Barcelona el dia 15 d’agost de l’any 2017, 
lliurant el cos a la ciència com era la seva 
voluntat.

1971. Emili Reyes i Mª del Mar Sastre a la cova 
de Chaves
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Diari personal de 
l’Operació 9000

Nota preliminar 

Durant l'Operació 9000 vaig escriure un diari per 
deixar constància de tot allò que succeïa a 
l'equip de superfície durant el temps que durés 
la permanència; un text que, durant molt temps 
no vaig mostrar a ningú. Fa trenta anys en vaig 
lliurar dos còpies a sengles amistats per a 
constància històrica. Després vaig continuar 
mantenint-lo oblidat i a la fosca. 

Han passat molts anys des de 1990 i l’episodi 
encara suscita cert interès i alguna pregunta, i 
donat que m’han demanat que es publiqui el 
dietari, al final he accedit, sense cap altre 
interès de que es conegui un despropòsit, un de 
tants, dins la història de l’espeleologia a 
Catalunya. 

A la transcripció, i per a donar-li agilitat, s’ha 
suprimit algun paràgraf redundant, algun judici 
personal fruit de la immediatesa o inclús algun 
nom propi, que hem substituït pel càrrec o la 
funció que li va pertocar en aquesta aventura. 

Igualment hem afegit alguna paraula 
complementària o alguna nota que aclareixi el 
sentit del text, a vegades potser poc entenedor 
pel lector. 

Amb aquest escrit no voldria molestar ningú. Els 
fets són reals, cadascú va fer el seu paper en 
aquesta obra i el meu no resulta precisament 
falaguer. Potser algun protagonista creurà que 
algun fet dels explicats no va ser ben bé així. Ho 
entenc: jo també havia oblidat detalls, aspectes, 
matisos i, inclús, alguna persona i, al cap de 
trenta anys, la lectura m’ha refrescat la 
memòria. Fer un dietari és un gran avantatge 
pels que ens agrada ser metòdics i precisos.  

La meva amistat per a tots els que vam viure 
això, una oració pels que ja no hi són, gràcies 
als lectors i també als que han rubricat amb el 
seu comentari les llacunes que no vaig saber 
plasmar en el seu dia o la seva visió personal, 
que tot es veu segons la posició de 
l’observador. 

Autor: Joan Pallarès i Personat
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Prolegòmens

A mitjans de 1989 ens 
plantejàvem seriosament la 
possibilitat d’una nova de 
permanència sota terra. 

No ens preocupaven  tant les 
condicions de la cavitat, espai, 
baix risc d’incidències en el seu 
recorregut, ventilació... com 
l’accessibilitat, bones 
comunicacions, accés a peu de 
cotxe, possibilitats de disposar 
d’electricitat i de xarxa 
telefònica, alhora que no 
excessivament propera a 
Barcelona que convertís el lloc 
en un aplec.

A mitjans de juny de 1989 
vàrem fer una sortida un 
divendres al vespre amb visites 
a la cova de Rialb i a la d’Anes, 
una marató de quilòmetres que 
repetírem el juliol buscant-hi els 
pros i els contres. 

El 7 de setembre tornàvem a la 
Cova d’Anes, havíem descartat 
altres possibilitats i ens 
centràvem en ella, realitzant un 
primer reportatge fotogràfic. 

La cova presentava l’avantatge 

d’accés en vehicle fins a cent 

cinquanta metres, que al final i 

en un TT 4x4 s’arribava a vint 

metres. 

Amb cosa de 500 metres de 
cable podies portar llum i telèfon 
d’una pedrera propera, per la 
qual passava la pista d’accés i 
una barrera impedia el lliure 
accés a curiosos, pedrera que 
sempre va donar totes les 
facilitats.

A partir de setembre ens vàrem llençar a 
publicitar la prova, el ressò mediàtic, al qual els 
espeleòlegs mai no hem estat inclinats, obria 
les portes dels patrocinadors, que van ser 
molts, però petits. Era fàcil obtenir un ordinador, 
unes gorres, unes garrafes d’aigua, unes 
llaunes o unes piles, però diners, efectiu amb el 
que mantenir el personal remunerat de 
superfície, res de res i el treball voluntari dels 
col·laboradors va cobrir moltes mancances i de 
les seves butxaques les despeses de viatges i 
força altres coses. 

Accedir a un programa de ràdio, a un  diari, no 
era difícil. Obtenir diners venent exclusives va 
ser somniar truites, però ajudava a “ser 
coneguts” quan picaves alguna porta. Per altra 
banda, de l’estament científic mai no va sortir 
res com inconscientment s’esperava, sense 
saber que el diner públic necessita de 
projectes, passa per filtres i arriba tard i en 
comptagotes si el concedeixen. 

Andreas Faber Kaiser, des de Catalunya Ràdio 
va fer en directe el seu programa “Sintonia 
Alfa”, de 12 a 2 de la matinada de diumenge a 
dilluns, un programa amb bona audiència. El 
desplegament tècnic va ser important, fins es 
reforçà policialment el repetidor de la Tossa 
d’Alp que enllaçava amb la cova i del qual 
aquella nit depenia tota la xarxa de l’emissora. 

Un cop passades les festes de Nadal i Reis, a 
partir del cap de setmana del 12 al 13 de gener 
de 1991, es va començar a equipar la cova, des 
de l’entrada fins la sala on s'instal·laria el 
campament subterrani. Cada cap de setmana 
es transportava el material i sovint, també els 
vespres d'entre setmana, fent viatges des de 
Barcelona, 
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Diada de Sant Sebastià, vespre, 20 de gener i matinada de la de Santa Agnès, 
21 de gener de 1990.

Emili, una prova con l’Operació 9000 no és tan sols una experiència interessant. 
És quelcom així com un autèntic “Acte de Fe” per als que restem a fora perquè
ara vindrà el moment de fer amics de debò en gent quasi desconeguda i de 
barallar-nos amb d’altres que han estat amics tota la vida. Sigui com sigui, em 
proposo fer aquest diari “tal com raja”, sense cap correcció, sense esmenar una 
sola plana. Procurant fer la lletra clara, “calamo currente”* però no esmenant 
res, ni tan sols les faltes d’ortografia que fem els que hem après el català escrit 
d’una manera completament autodidacta.  

Estaràs nou mil hores allà a dins. Vaja! Un instant. Nosaltres nou mil hores aquí
a fora. Vaja! Una eternitat. Fredament: A més d’un mes d’iniciar-se l’Operació
(o menys d’un mes), penso que m’he embarcat força, que m’espera un any fotut, 
però ho faig amb il·lusió, Jo, Emili, a l’igual que tu, participar en una 
experiència fora del temps ben feta és també una assignatura pendent. 

Chaves fou un bunyol, no en parlem d’aquells companys que van convertir la 
sortida en un Rosari de l’Aurora. 

A Rialb, suposo, van faltar segurament algunes coses que també ens mancaran 
ara. Però avui ets més agosarat (Fot-li!), qualsevol dia pot venir un “manguta”
amb espònsor i fotre’s a batre “records”. Ara no. T’arrisques o t’arrisques del 
tot. Avui qui tingui la xamba de trobar un “pagano” per fer una permanència
s’hi haurà d’estar tant temps que potser no en tingui ganes. 

Deixem-nos de filosofies. A partir d’ara aquí només trobaràs fets concrets.

Dijous, 25 de gener de 1990. D’un viatge a la Seu d’Urgell passant després per 
la Cova d’Anes i acabant a Ràdio Cornellà. 

Aquest és un viatge a la Seu d’Urgell per complimentar a la Guàrdia Civil (llavors els Mossos 
d’Esquadra encara no estaven desplegats al territori), i fer-li saber la nostra presència a la 
Cova d’Anes, doncs en deixar-hi material ja hi havia gent permanentment acampada a 
l’entrada de la cavitat i moviment de vehicles a l’accés.

Nota de l'autor:  

Aquest diari de l'Operació 9000 va ser escrit a 
mà, amb bolígraf de tinta negra, en una llibreta 
Querfo de fulls rallats i tapes dures de 15.5 x 
20’5 cm reaprofitada, per això presenta la petja 
dels dos primers fulls arrencats; s’utilitzen, 
escrits per les dues cares, vint-i-sis fulls. La 
resta quedaren en blanc. El diari es va iniciar el 
20 de gener de 2009, unes setmanes abans de 
l’entrada a la cova, quan portàvem mesos de 
planificació, selecció de la cavitat, resolent els 
més diversos aspectes, cercant finançament, i 
quan ja iniciàvem l’equipament de la cova 
d’Anes, portant-hi material i fent les 
instal·lacions. El diari comença amb unes 
reflexions personals dirigides a l’Emili Reyes. 
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Apa, a les 10 del matí m’has donat una càmera de televisió i l’encàrrec de 
recollir piles a la Varta. En Xavier Pregona m’ha atès i m’ha donat la caixa de 
piles, totes alcalines menys les de petaca que no en fan. En Xavier té la cara 
colrada d’esquiar, passa els caps de setmana esquiant a La Molina. 

A la carretera vers la Seu, el túnel del Bruc era tallat i he hagut de pujar pel 
port. A la una i vint, a la caserna de la guàrdia civil, he complimentat, per 
absència del capità de la III Cia, amb el Brigada Bellver, així, no de Bellver com 
seria el correcte. Sembla un bon home, coneix bé la regió i malgrat la 
centralització de les cases dels guàrdies, passa el dia a Bellver i manifesta no 
saber res de la Seu. Diria que fins hi tot li agrada que fem la prova allà, al seu 
terreny. 

De la Seu a Anes. De vigilància només hi havia un membre sol. Tot pujant he 
xerrat amb en Domingo. De baixada i al vespre he parlat per Ràdio Cornellà. 

Dissabte, 3 de febrer de 1990. 

Avui és Sant Blai, advocat de les malalties del coll. Quina nit!. Febre, tos, 
mucositat. No he dormit i per postres em truca l’Emili a les set del matí i em 
diu l’Emili que el company de l’equip de superfície pujarà a la tarda. No em cal 
esperar-me a les vuit,  per recollir-lo, m’aixeco d’una revolada i foto el camp. 

La carretera és plena d’esquiadors. Els dos de l’equip de superfície que estan a la 
cova encara clapen. Després puja gent del “Pipa Club”, els hi faig els honors, la 
cova fa patxoca de veure-la tota endegada. 

Resto sol amb els dos de l’equip`, mengem bacon, quan estem dinant arriben en 
Julià i en Jordi Rodríguez, de l’EIE. Xerrem a l’entrada.
.  
A quarts de sis emprenc el retorn, puja el relleu. Paro a La Muga a fer la 
cervesa. Al vespre, des de casa, com sempre, llarga conferència telefònica amb 
l’Emili. Estic veient que molts dels que em deia que podíem comptar no serà així
i que ens ho farem tot entre el comptable i jo. 

(La prova de permanència va iniciar-se en dues fases. En un primer moment l’espeleòleg 
entrava a dins de la cova i començava un procés d’aclimatació, o sigui que des del diumenge 
al vespre fins al diumenge següent no sortia a l’exterior però sí que hi mantenia contacte; 
s’entrava material i s’acabava de condicionar la cavitat; entraven metges, alguns periodistes 
o mantenia entrevistes telefònicament)

(A partir de la setmana començava l’aïllament total i el compte de les 9.000 hores. El seu 
contacte amb la superfície era a través d’un intèrfon, la superfície es comunicava amb ell per 
ordinador; ell llegia la pregunta i la contestava de veu. Naturalment el seu ordinador no tenia 
rellotge, ni estava connectat a la xarxa, ni cap referència del temps, com tampoc se li donava 
noticía ni res del que passava a fora, el seu règim, en teoria, havia de ser d’aïllament total i 
sense referències temporals ni astronòmiques) 

Dissabte, 10 de febrer de 1990. Les Vespres. 

El divendres 9 he anat a casa teva, hem parlat de dotze a una del mig dia. Tu, 
Emili, te’n vas cap a Igualada i jo retorno a la feina. Veuràs que a vegades 
redacto el diari en primera persona i d’altres en forma de carta adreçada a tu. 
Veureu, lectors, dons que aquí persegueixo dos objectius: informar a l’Emili quan 
surti i informar jo, a qui algun dia ho vulgui llegir.
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Divendres, encara, darrera pregunta, de nit i entre trucades de telèfon: Emili, 
fins a quin punt un mal pas, una tragèdia familiar, un esdeveniment de fora, 
m’autoritza a posar fi a la teva prova?. Resposta: No ho sé. Primer penseu-ho, 
després hi ha l’ordinador i, al final, “Tu trenques la incomunicació hi ho parlem 
per l’intèrfon”, encara aquesta nit en tornarem a parlar. 

I... arriba el gran dia, dissabte, 10 de febrer, no he dormit gaire, un parell de 
cops m’he despertat a mitja nit, no volia oblidar-me res. El cadenat i la cadena 
d’ambdues reixes ja són a la motxilla, manca carbur, cal agafar-lo. 
A trenc d’alba cafetó a la RENFE de Sant Andreu, surto cap a la cova, el 
Renault 6 verd, la boira baixa, dos quarts de set i no m’ha fet falta el 
despertador per a llevar-me. Autopista, més boira, carretera i sardanes a la 
ràdio de l’auto. 

Res de sol, només una mitja clariana a la sortida del Túnel del Moixeró. La 
Cerdanya està boirosa. Deixo el meu cotxe en el revolt de baix, pujo carregat en 
11 minuts, són les deu del matí quan entro a la cova d’Anes. 
Aviat comença el ball. Yuri Babitsch, en Toni Larios i els altres dos de l’equip de 
superfície s’han preparat l’esmorzar, després comencen a treballar. Reviso la 
cova, com està tot, com van les coses i començo a fer funcionar l’equip de gent. 

Pugen dels de Golmar (Golmar Sistemas de Comunicación SA, empresa de 
Cornellá de Llobregat), dels comunicadors, després els periodistes, la cova al 
migdia es un batibull de gent, Euskal Telebista, TV3, TVE, trucades de tot arreu 
però salvem el tipus. A la tarda surt el sol, xerro amb en Xicota del Diari Segre, 
amb els de Rufaca, la revista de La Cerdanya, la cosa s’allarga tant que hi ha 
moments que no sé amb quina revista, diari o emissora estic parlant. 

Arriba el vespre, l’Emili em truca des de l’Hotel Muntanya perquè vagi a sopar, 
m’excuso, no vull abandonar el meu lloc i que tot això es descontroli, a darrera 
hora la cova és un bullidor, els metges Battestini, Diez, en Toni Torné també
compareix, seran quarts d’onze quant tot això queda buit, sopem i a quarts 
d’una m’ajec al terra de la tenda, en Toni Larios ja ronca i en Yuri Babitch no 
tarda a fer-ho. 

A la nit les rates fan fresa. Tota l’estona les sento, no dormo massa perquè tinc 
el cervell ocupat en que demà no perdi detall. Portem planificant tot això des 
del mes de juny quan vam intentar arribar aquí i vàrem acabar a la Cova de 
Rialb.

Treballem des de setembre, il·lusions, hores, esforç. Demà, sobretot, cal que res 
no surti malament. Tothom té instruccions precises, mentalment les repasso, 
sembla que no m’he deixat res, sopant hem parlat de tot i els he donat les 
instruccions clares a l’equip.

Diumenge 11 de febrer de 1990. Diada de la Mare de Déu de Lourdes. Feu un 
miracle! 

Són quarts de vuit del matí quan em llevo, a fora fa fresca, hi ha un xic de sol i 
la Cerdanya, als peus de la cova, sembla un emboirat pessebre sota la serra del 
Cadí nevada.

Faig un cafè, poso un dels nois a la cadena del camí i l’altre a la Pedrera per 
gestionar el trànsit i després el faré pujar al camí de la Casa d’Anes. Per en Yuri
Babitsch i en Toni Larios reservo la feina de superfície, en Toni a l’entrada de la 
cova i en Yuri al telèfon. Arriba en Josep Ferran, ara disposo d’un home més, el 
faig servir de “libero”.
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Res se m’escapa, tot ho porto controlat, a la cova hi ha Euskal Telebista, TVE, 
TV3, uns pirates d’una productora, Canal Sud, Catalunya Ràdio, els diaris Segre, 
La Mañana, Punt Diari, Agencia EFE, Europa Press, gent de Rufaca, la 
Montserrat Ubach pel Diario de Barcelona, també l’Alfred Montserrat de El 
Periódico, en Toni Nubiola, en Sol, en Torné i família que han pujat coca i 
croissants, el noi del Bar Blanc també hi és i ens fa feines de superfície. 

Cap a migdia ens quedem sols doncs tothom ha anat a dinar al restaurant, a 
veure la xerinola. A l’igual que ahir, en Reyes em diu que baixi a dinar, que 
voldria que baixés. M’hi nego, jo sóc al meu lloc, ho controlo tot, contesto i 
informo a les trucades telefòniques, atenc als periodistes i espònsors, el sentit del 
deure m’obliga a quedar-me.

Hi ha moments que des de la boca de la cova miro avall esperant que pugeu i em 
sembla que el món s’ha aturat. Hem avançat una hora l’entrada per a que TV3 
pugui incloure el reportatge en el telenotícies vespre, però ja passa mitja hora i 
no apareix ningú. 

Truco a l’Hotel Muntanya i em diuen que dinen al Càmping Prullans, truco al 
càmping i en Torné em diu que són lents servint. Per fi l’avís del xicot de baix via 
walkie-talkie, anuncia que ja pugen, una corrua de cotxes desfila pista amunt, 
apareixen els metges Battestini, Sánchez Turet, Diez, De Haro, l’entrada de la 
cova sembla un bullidor, calculo unes 150 persones, 120 pel cap baix. 

Tres cotxes s’aturen a preu de pista, el Patrol de Toni Torné, el Renault de 
l’Emili i un altre, ho observo pel telescopi d’en Yuri.  Tothom s’ha situat damunt 
del cingle de la cova, càmeres a punt fent com un front, En Reyes tarda, haig de 
parlar d’alguna cosa, com unes declaracions a TV3 i pujo fins l’aparcament a 
veure què passa. 

Desprès davallem, baixa tranquil, anem amb els Torné, l’Emili i la Fina, els nens 
d’en Torné. A un punt un vellet dels diversos que han pujat a peu saluda a
l’Emili, a uns passos flaix amunt i avall, focus, declaracions, magnetòfons, i sobre 
les cinc de la tarda entra per la boca de la cova d’Anes. 

Minuts després amb el “vestíbul” ple, en Battestini, en Reyes i jo ens fem una 
fotografia, som els supervivents, vint anys després, de la cova de Chaves que 
tornem en una operació d’aquesta mena.

Ara roda de premsa, seuen Díez, Reyes, Sánchez Turet i Battestini, al darrera 
drets, Torné, el comptable, jo i un noi i una noia de farmàcia que participen en 
l’Operació. 

S’ha acabat la roda de premsa, els músics del Baridà engeguen la tocada 
d’acordió, em poso el casc, li dono a l’Emili el seu que he preparat i cap a dins. 
Els càmeres s’esperen a la reixa, avancem per la galeria en Reyes, la Fina, en 
Torné i jo. Tinc des de les tres de la tarda la cova tancada amb cadena i 
cadenat, l’obro i en mig dels focus i els flaixos, davalla l’Emili i tanco. 

Un cop dins el faig tornar, els càmeres volen fer l’entrada a la segona reixa, ho 
fem altre cop i al final l’Emili accedeix que només els càmeres i arribin amb ell 
fins al campament.

Quan sortim, deixant l’Emili sol, Euskal Telebista fa un interviu a la Fina i, al 
final, llagrimeta quan recrimino, en broma, que només busquen el morbo. 

Quedem sols, en Yuri em demana permís per entrar una cervesa fresca de la 
nevera a l’Emili, li dono les claus. Marxo, a la cova queda l’Emili, en Yuri, en Díez
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i un parell més de superfície. Pujo a dalt amb en jeep d’en Torné que carregat 
fins dalt haig d’anar a la falda de la Sió i la Fina. Fa molt vent, n’Antonio
Catalan de El Mundo, em porta amb el seu cotxe llogat fins al meu, agafo el 
meu R6 verd i cap a casa passant per Bellver de Cerdanya. 
Al Bar Blanc faig la cervesa i menjo un mos, és un quart de nou del vespre 
quant surto de Bellver per la plaça de Sant Roc. És negra nit, poso Catalunya 
Ràdio al cotxe i just quan sóc a la cruïlla de Bor, tants records de la Fou de Bor, 
quan recordo el Seat 600, les botelles d’aire... que la ràdio arrenca amb la 
notícia de l’entrada, l’inici de l’Operació 9000. 
Túnel i de Berga a Puig-reig, 23 quilòmetres, una hora i mitja de caravana, 
arribo a quarts de dotze a casa amb la granota d’espeleologia encara posada. 
Sopo vedella amb bolets, parlo amb la meva dona, truco a la cova, parlo amb 
l’Emili, engego el programa de l’Andreas Faber Kaiser a la Ràdio, però 
m’adormo abans de connectar amb la cova.
TV3 no ha donat el reportatge, es veu que la caravana ha impedit que 
arribessin a temps. Dormiré com un tronc fins a les 6,30 que, de mala gana 
me’n vaig a treballar, allà tots em pregunten i tothom vol que li expliqui 
l’aventura. 

Dilluns 12 de febrer de 1990.
Surto a les 3 de la feina, encara no fa 18 hores que vaig sortir de la cova 
d’Anes i ja hi torno a pujar, recullo en Josep Ferran (un amic que proporcionarà
material, treballarà en la instal·lació i donarà algun cop de mà a l’equip de superfície), i el 
seu germà Roger i pujo a la Cerdanya. Fa molt vent, a quarts de sis arribem a 
la cova, Euskal Telebista i el periodista de El Mundo pleguen quan arribem.
El ramat de vaques s’ha escapat i són totes a peu de cova, les arriem amunt. (La 
gent que anava a la cova era un problema per les pastures properes doncs no tothom tenia 
cura amb les tanques).

Quan entro a la cova organitzo un xic la cosa, que va prou bé. En Yuri Babitsch i 
en Toni Larios s’han pres la cosa molt seriosament, en Josep Ferran els ajudarà
aquesta setmana.  Mentre sóc allà truquen de Ràdio Reus, l’Emili no es pot 
posar i entro jo en antena, preguntes típiques, no s’ha pogut posar al telèfon 
perquè a dins està ple d’elèctrodes, parlem una estona, concreto una trucada de 
la Montserrat Ubach per Ràdio Nacional, després parlem de quatre coses i cap a 
casa.
Baixo amb el Roger, el germà d’en Josep, que es queda. Parem al Bar Blanc, 
parlem, al final deixo anar la pilota de crear un Speloclub de la Cerdanya 
aprofitant l’empenta de l’Operació. 
Arribo a casa cap a les onze de la nit, avui no hi havia la caravana d’ahir festiu.

Dimarts, 13, dimecres 14 i dijous 15 de febrer. La Primera Setmana.

Trucades del comptable i de la Montserrat Ubach. Gestió amb un possible 
espònsor de bacallà, tonyina, etc. Alarma amb Catalunya Ràdio, l’Albert 
Casademunt diu que han comentat incorreccions, gestiono i hi aniré divendres al 
programa de Salvador Alsius. (L’Albert Casademunt va ser la persona que estava a 
superfície en l’Operació Chavez, el 1970, a la Sierra Guara i visitarà diverses vegades la 
cavitat per a anar seguint l’Operació).

Recull de retalls de premsa. La Ràdio parla sovint de l’Operació, igual que la 
televisió. Total trucades en 3 dies: A la Cova d’Anes 14, al comptable 6, a la 
Montserrat Ubach 4, al Toni Torné 1.
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(A la cova és un telèfon amb línia convencional <RTC>, cable tirat per la muntanya des d’una 
pedrera propera, d’on també venia el cable elèctric; el Comptable, que apareixerà reiterades 
vegades, era el comptable de l’empresa d’additius alimentaris d’Emili Reyes, que 
s’encarregaria de la part econòmica de l’operació; amb una llarga trajectòria espeleològica. 
Montserrat Ubach, llavors periodista al Diari de Barcelona i altres mitjans, col·laborava en 
temes de comunicació i en Toni Torné, també espeleòleg veterà, col·laborava en les tasques 
espeleològiques i estava vinculat a la zona a l’estar molts anys en un càmping proper).  

Dos quarts de set, em llevo i me’n vaig a treballar amb la dessuadora de  
l’Operació 9000. Són les vuit quan truco a la cova, encara clapen. A les 10 
torno a trucar, aclarim el tema dels relleus, truco a un dels xicots que és a 
Barcelona i em diu que també pensa que han de pujar abans; més tard procuro 
parlar amb el comptable, no hi és. 

Surto al banc per la feina a dos quarts de dotze i al moment de tornar tinc 
visita, els dos xicots de l’equip de superfície volen saber quelcom i no han trobat 
millor manera que irrompre a la meva feina. Xerrem un xic i quedem per 
trucar-nos a les tres. A quarts d’una truco a Lleida a l’oficina on els hi reclamo 
em trobin un exemplar del Diari Segre, abans de les dues intento de nou parlar 
amb el comptable, tampoc hi és. 

Dues de la tarda, assemblea a la feina, sóc el Secretari del Comitè d’Empresa, 
tres de la tarda, truco de nou al comptable, aconsegueixo el telèfon de l’Antonio, 
el de la furgoneta de la seva empresa, coordino la pujada el diumenge dels dos 
xicots pel relleu de l’equip de superfície. 

15,50 h, abans de sortir de la feina truco a la cova d’Anes, de 17 a 18 sóc a 
Catalunya Ràdio, programa de Salvador Alsius, quedo en anar-hi sovint, parlem 
per antena amb l’Emili a dins de la cova; el vespre parlo amb superfície, dormo 
a les 12 de la nit quant truca en Casademunt. El que més m’emprenya de 
l’Operació 9000 és la pèrdua de tranquil·litat en els horaris. (Sempre que es parla 
de telèfons i de trucades ens estem referint a telefonia fixa. Eren moments abans de l’eclosió
del mòbil)

Dissabte, 17 de febrer de 1990 “Recta final” del principi. 
En el meu cotxe eixim de Barcelona a les 9 del matí amb en Xavier Bellés, la 
Tere Cuñé i el seu fill Roger de quatre anys. A les 10,30 ja som a la Cerdanya i, 
tot seguit, a la cova, en arribar ja hi ha el cotxe d’en Lluís Auroux, en línia amb 
el de Toni Larios, aparco el meu con si fóssim a l’aparcament de la plaça de 
Catalunya o, almenys tal ho semblarà més tard.
A la cova comencem la feina. En Lluís Auroux i en Xavier Bellés inicien les 
tasques biològiques, en Díez i en Roberto treballen en lo seu (temes mèdics), la 
Tere Cuñé endreça les coses, Larios i Yuri estan a l’equip de superfície, dinem 
dins la cavitat, a la sala on l’Emili ja porta una setmana d’aclimatació, 
barregem el que porta cadascú: peus de porc, truita, mandonguilles, som allà
dinant en Reyes, la seva companya Fina, l’Àngel fill de la Fina, els Bellés (Xavier, 
Tere i Roger), en Torné i família, els Nebot (un altre veterà espeleòleg) i família, el 
comptable i el seu fill, en Robert, en Díez-Noguera i jo. 

Acabat de dinar, cafè i altre cop a la feina, fins al vespre. TV3 i algun periodista 
deambula per la cavitat, es fa de nit i en Yuri des de l’entrada em truca i em 
diu que hi ha fora en Jaume Ciurana, un bon company, el deixem entrar. 
Després en Yuri i en Larios marxen a sopar a fora, al poble, i amb la Fina, 
l’Àngel i en Reyes sopen a dins.  Els metges Estivill i en Díez amb en Robert van 
a sopar també a fora a un restaurant, jo comparteixo una sopeta amb en 
Xavier, la Tere i en Roger. 
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Havent sopat retorno a dins, a la sala de la permanència, La Fina jau al llit, en 
Reyes i jo, pipa al llavi i fent un xarrup de conyac, tenim la darrera conversa,  
res profund ni transcendental, són coses “de feina”. Debatim de metges, el tema 
de Carlos Grau i l’actitud de Sánchez Turet, em fa recomanacions sobre la 
Montserrat Ubach, els de l’empresa Golmar, Pipa Club, premsa... tot al caliu de la 
llum de gas, doncs ha tingut la delicadesa d’apagar el focus.

Entren els metges Estivill, Robert i Díez, xerrem, cap a la una retorno al 
campament de l’entrada de la cavitat, mig dormo quan a les dues arriben ells de
dins, torno a agafar la son quan en Yuri i en Larios venen del poble a cosa de les 
tres.

Pesem figues; Xavier, Tere i Roger a la tenda petita. En Yuri i en Larios damunt 
la fusta base de la cuina, Àngel i en Robert a la tenda gran i en Díez-Noguera i 
jo al damunt de la plataforma d’Star Panel. 

Diumenge, 18 de febrer de 1990. COMENÇA LA PERMANENCIA.

Ara va de bo. Em desperto a dos quarts de vuit, sento uns sorolls estranys, els 
cerco... semblen degotalls. Em poso la granota, les botes, i seguint els sorolls 
descobreixo en Robert arraulit de genolls dins de la tenda, prement les tecles de 
l’ordinador, tot treballant. Recony de Robert pell de diable! L’Àngel dorm al seu 
costat com una soca i ell treballa calladament. 

Surto a fora, el psicròmetre en marca 1ºC, el sol es lleva. M’agafa el rampell i 
decideixo tocar diana, engego mitja dotzena de petards cap allà a un quart de 
nou, a l’estona ja arriba TV3, en Gener i Cia no es perden detall, tenen més de 
quatre hores filmades. 

Quan són a punt d’entrar per a acomiadar-se de l’Emili arriba en Torné, 
m’empenyo amb ell quan em retreu perquè haig de tornar a dinar a casa, ell ara 
vol tenir una reunió que s’hauria d’haver fet ahir quan ell se’n va anar a esquiar, 
em molesta pel to i penso que, com quan la cova de Chaves, aquí, el “primo” sóc 
jo i el que “pringa” en totes.

Són quarts d’onze, ens diem adéu amb l’Emili, a la Fina l’han feta baixar al poble 
els seus cunyats a comprar, així es distraurà. El comiat no és massa trist, en un 
moment em fa l’efecte que faré una llagrimeta que evito amb un acudit dolent. 
Adéu Emili, fins al març de l’any que ve!. 

Recorrem amb en Xavier Bellés i família les galeries que he recorregut, aquests 
dies cinquanta vegades, galeries que ara sé que no veuré en un any, en passar la 
reixa ajusto la porta simbòlicament.

A fora xerro amb les psicòlogues i en Battestini (que el 1969 ja havia estat el metge de 
la permanència), els acompanyo de nou fins a la reixa, també parlo amb els 
cunyats d’en Reyes, amb gent per telèfon, com el Grup16, amb TV3 i, a les 12 
en punt del migdia marxo.

Baixo amb en Xavier Bellés i família, la Sra. Battestini m’acompanya fins al cotxe 
i quan me’n vaig apareix en Mateo Gorraiz (participà a la cova de Chavez), de camí
de baixada molts cotxes pugen la pista, entre ells la Fina que torna, allà ens 
acomiadem.
Un parell d’hores més tard som a Barcelona, dino amb la família i els explico les 
novetats, per la tarda a part d’atendre el compromís que m’ha fet davallar de la 
cova aquesta tarda, encara puc endreçar coses, atendre la trucada de Ràdio 
Tordera, a en Carbonell de El País, jo també truco a la cova. 
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Cap a les nou, per telèfon m’acomiado de Reyes, Adéu! Comencem!. Fumo una 
pipa del pot de tabac que l’Emili m’ha regalat... penso que ell deu beure el seu 
darrer te amb la tassa de porcellana vermella que jo li he deixat a dins.

A les onze vaig al llit, no són encara les dotze, escolto la ràdio i me n’adono que 
si diumenge passat tot era notícia, però només era la setmana d’aclimatació, 
avui que és l’inici de l’aïllament, el que més importància té, no li fan ressò. 
Diumenge passat en parlava tothom, avui no. Com és que es deixen enganyar 
per qualsevol cosa? Ja ho deia la meva mare: Fa més soroll un pet que cent 
esquerdes. 

Les 0 h 25 m, estic dormint, truca en Larios i m’anuncia que en Reyes ja s’ha 
tancat i aïllat definitivament, escolto textualment, entre somnis: L’Operació
9000 ha començat. Som-hi!

(A partir d’aquest moment començava a córrer el comptador. Des de diumenge passat era 
una setmana on ell no sortia de la cova però sí que estava en comunicació amb l’exterior, 
s’acabava d’endegar les instal·lacions, es provaven i ajustaven els equips, s’entraven 
subministraments, se li feien proves clíniques... Però a partir d’aquest moment, una saleta 
tancada amb doble reixa era el nexe d’unió, on ell treia mostres o el que calgués i se li 
subministrava aliments frescos i el que li fos necessari. A ell se’l veia per la càmera de 
l’ordinador, ell podia parlar, però tota indicació o pregunta se li feia per escrit a través de 
l’ordinador).

Dilluns, 19 de febrer de 1990

a)Tres trucades meves a la cova durant el dia. b) Dos trucades des de la cova a 
mi. c) Tota la tarda a casa meva xerrant amb en Carbonell de El País.
d) Escàndol majúscul per un article de El Mundo reportatge sobre la cova. 

(El diumenge que l’Emili es va tancar a la cova, un periodista, Antonio Catalán, del llavors 
recent fundat diari El Mundo, va venir des de Madrid en avió, va llogar un cotxe a l’Aeroport 
del Prat i es va presentar a la cova pràcticament “a cuerpo”, vull dir sense equipatge, amb un 
bloc i una càmera de fotografiar gens aparatosa, va estar en el moment de l’entrada d’en 
Reyes i en certs aspectes va abusar de l’amabilitat i el tracte, realitzant un dels millors 
reportatges que s’havien fet, publicat el diumenge de l’aïllament definitiu, un fet que va fer 
pensar que podia posar en perill altres “preteses” exclusives de reportatges, creant un gran 
nerviosisme fins en els que menys nerviosos haurien d’estar). 

e) Dues converses telefòniques amb la Montserrat Ubach sobre el tema de El 
Mundo. f) Dos més amb Antoni Torné que parla d’advocats i querelles com si es 
pogués vetar la llibertat d’informació. g) Dues trucades amb el comptable, que 
toca de peus a terra en el tema. h) Estic rebentat i me’n vaig a dormir.

Dimarts, 20 de febrer de 1990

Relativament tranquil, en Reyes va tres hores enrere respecte a l’horari real.

Dimecres, 21 de febrer de 1990 “La Sorpresa”

A les 12 del migdia m’escaqueijo de la feina i zas, a les tres ja sóc a la cova
d’Anes. En diuen que en Reyes dorm però a la superfície tot està en perfecte
ordre. Mentre sóc allà parlo per telèfon amb la Fina, que precisament truca 
llavors, hi ha també l’Anna Muntané, de la revista Rufaca de la Cerdanya. 
Retorno cap a les sis a Barcelona, he deixat una petita nota  manuscrita a 
l’Emili encoratjant-lo.
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Dijous, 22 de febrer de 1990. “La Reunió”. 

Matí, trucades. Tarda reunió, la celebrem al domicili de l’Emili. Arribo d’hora, la 
Fina està fotuda de salut, m’assabento d’algunes coses que intueixo només són la 
cresta de l’iceberg, d’algunes misèries econòmiques del tema. Aquest Emili no farà
mai un canvi? Quina vida! Ho explicaré detalladament un altre dia, quan en 
tingui ganes, però m’assabento, entre llàgrimes de la Fina, que el Reyes s’ha polit 
els diners del compte de la seva mare, llibreta que tenia amb la seva germana. 
Finalment puc saber com està, o mig com està el tema de Comercial Borau i la 
farinera. Llamp de Déu! Quin paio! Fallida total. 

El que ha fet és una fugida endavant muntant l’Operació 9000, però hi ha 
massa merda, massa interessos pel mig a l’Operació per que acabi bé. Què ha 
primat l’Emili?: Anar endavant o fugir endins?

En quant a la reunió (participem en Yuri Babitsch, el comptable, Toni Torné, 
Montserrat Ubach i jo) el comptable ens ensenya els números reals i em sento 
enganyat. L’Emili m’havia retallat despeses, amagat d’altres, inflat entrades. No 
passa res, potser m’ho esperava, també m’esperava les notes de la Montserrat 
Ubach a la premsa, jo ja ho tinc clar, en participar a l’Operació sabia a on anava 
i què pretenc, l’objectiu malgrat tot pot ser complert. 

Nit, o millor, mitja nit, a les 0 h 06 m. passen per Esport Flash de TV3 el 
reportatge que ens han fet, està prou bé, és millor que el de la Mintxa Gil i més 
concret, però amb els antecedents de la jornada, m’emprenya que l’Emili torni a 
dir allò de que quan ell es cansi, s’acaba la prova. 

Comentari del reportatge: M’agrada, no perquè jo surti molt bé, sempre com 
l’home del darrera, en segon pla, sinó que en dóna idea del que és l’Operació. En 
Gener, que l’ha fet, és antic espeleòleg i ha passat força temps a la cova per a 
saber de que va; surt en Yuri, un fitxatge meu com ho van ser Auroux i Bellés,   
el darrer al principi relapse  a participar-hi i que al final va accedir per a mi, 
també veig que sóc el que hi aporta més hores de treball, però jo encara voldria 
fer més, nit de trucades amb en Josep Ferran, Albert Casademunt, Alfred 
Montserrat... 

Divendres, 23 de febrer de 1990

A partir d’avui ja no escriure més dies insubstancials. L’Emili porta 12 hores 
endavant del temps real. Trucades del comptable, Ubach, tres a la cova, deixem-
ho.

Dissabte 24 de febrer de 1990 

Són les 22,20 quan truquen, com havíem quedat, de Ràdio Tordera. Pobrets, 
van curts de recursos, es nota, al final mitja hora d’interviu en directe i fem 
connexió amb la cova a l’equip de superfície. 

Dilluns, 26 de febrer de 1990

Pujo a la cova d’Anes, arribo a les quatre. Ja hi ha en Larios i en David que faran 
la guàrdia de la setmana, m’emporto els dos nois remunerats que han estat 
aquesta setmana a l’equip, en el viatge esclaten, se senten menystinguts, en part 
és veritat, però és perquè no se’ls té confiança, el seu perfil no és el dels altres. 
Després quedem amics, s’han portat bé i s’ha de reconèixer no ho fan tan 
malament, la cosa es calma i a mig camí cap a Barcelona ens aturem i els 
convido a fer la cervesa per distendre la situació i arribem cap a les 8 del vespre. 
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Dijous, 1 de març de 1990 

Avui l’Emili s’ha avançat ja a l’horari, ara porta vuit hores enrere. Reunió tres  
de l’equip exterior i els que portem el tema, a més hi ha la Fina, hi ha molta 
feina i no tots s’ho prenen seriosament. 

L’Emili s’ha marejat, he trucat en Battestini. Pujarà dissabte, divendres me’l 
passo fent trucades  de cortesia als espònsors. 

Dilluns, 5 de març de 1990. “Apa... anem-hi”

Altre cop amunt, a les tres de la tarda els dos xicots són a la porta de la meva 
feina, els pujo amunt, sortim per Diagonal i a dos quarts de sis estem a Anes. 
En Larios i en David marxen. L’Emili comunica des de dins que se’n va a 
dormir, estima que és la mateixa hora, però de la tarda d’ahir, ja porta així un 
retard  d’un dia. 

Aleshores truca un tal Víctor Bigas d’ACCESO, una agència publicitària que ens 
ofereix donar-nos gravat tot allò que surti per les diferents cadenes estatals; ho 
mirarem. De retorn baixo tranquil, m’aturo a Guardiola i compro un 
caliquenyo, continuo el viatge tot fumant i a les 21 h sóc a casa.

Dimarts, 6 de març de 1990 

Puc muntar-li un fax a la Montserrat Ubach que ens servirà d’oficina de 
premsa. 

Dijous 8 de març de 1990 

Reunió. Marxem emprenyats a tres quarts de vuit perquè ni en Torné ni la 
Ubach han aparegut.

Divendres, 9 de març de 1990

Al matí parlo per telèfon amb la cova i li transmeten tot a l’Emili per 
ordinador. El trobo bé, a les 12,30 del migdia se’n va a dormir pensant que són 
les 11 de la nit de dimecres dia 7. A la tarda, tota la tarda trucant a espònsors 
i a gent de la prova. 

Dissabte 10 de març de 1990 
A les 11 ve a casa la Sra. Amèlia Benet, de Tretzevents, per fer-me una 
entrevista. Mentrestant truquen de Marca i me’n fan una altra per telèfon. 
Dimecres, 14 de març de 1990. 

A les 6,30 toca el despertador, em rento, em vesteixo, amb un “macuto” les 
coses de muntanya i a d’altre les de la feina on arribo a les 7,30, obro la porta, 
treballo; a les 9 vaig a esmorzar al Bar l’Estany i menjo fort doncs no penso 
dinar; a les 11 vaig a Montcada a un distribuïdor, a les 12 a Cerdanyola a un 
altre, a les 13 a Sant Cugat a un tercer, finalment a les 14 en Yuri m’espera a 
l’estació de tren de Terrassa, em presento a les 14,30, a les 15 sóc a Manresa i 
aplego en Carles Teixidor Jr i anem a atendre un altre distribuïdor. Quan 
acabem la feina sortim a les 15,30 i a Sallent comença a ploure, a Balsareny és 
un aiguat i a Navàs i Puig-reig la pluja és tant forta que la carretera sembla un 
riu, però a partir de Puig-reig comença a ploure menys i a Berga ja fa sol. 

A Bellver parem al Bar Blanc i arrepleguem en David, compro una ampolla de
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Conyac 103 per a l’Emili i a quarts de sis som a la cova, on trobem Fernando
Ledesma, un lleonès, escriptor, que parla un català molt forçat però 
voluntariós, tot un detall. Ha portat per a l’Emili la seva guia de la Cerdanya i 
em diu que a la propera versió, que sortirà en català, afegirà coses de l’Operació
9000.

Ritual: Vaig fins a la reixa interior, aquesta vegada acompanyat per en Carles 
Teixidó i en Ledesma, la miro, comprovo el cadenat i cap a fora. 

M’emporto els dos xicots de superfície cap a casa, es queden el Yuri i en David. 
Prop de Barcelona fem tres quarts d’hora de caravana per entrar, vaig al barri 
del Born a casa d’en Torné a deixar les mostres d’orina que en Díez Noguera 
recollirà demà, porto la gent a casa i a les 10 sóc a casa meva on encara truco 
a la Fina, que ha tornat d’uns dies a Canàries, al comptable i a la Montserrat 
Ubach. 

Altre cop discuteixo amb la meva dona la putada quan li han fet amb lo del 
cable de la llum d’en Josep Ferran que el va treure per sota mà de l’empresa i 
ara l’Emili li ha deixat la factura penjada i sense pagar després de que hem 
donat la cara per ell. A les 23, quan fa 17 hores que la ballo, bona nit. 

Dijous, 22 de març de 1990. 

He passat mala nit, em llevo i a la feina. Vaig a Varta, però no tenen les piles a 
punt. 

Al vespre reunió. El comptable no hi és. Som en Torné, l’Ubach i jo. També ve 
en Toni Nubiola. A les 10 de la nit vaig a Ràdio Cornellà a una entrevista amb 
en Josep Maria Ibáñez; a les 2 de la matinada a casa. 

Divendres, 23 de març de 1990.
Dia Meteorològic Mundial. A les dues surto de Barcelona i a les quatre ja sóc a 
la cova d’Anes. En David i en Yuri pleguen i es queden els altres dos xicots i jo 
també fins demà. Iniciem els treballs de topoclimàtica, que consisteixen en 
mesurar durant 24 hores l’evolució climàtica de la primera galeria. 
Diverses vegades contacto amb l’Emili, li passo instruments per a mesures i 
arriba el Dr. Battestini a les set del vespre. La nit transcorre sense entrebancs, 
quasi no clapo, en Reyes s’adorm a les set del matí dient que feia la migdiada, 
per ell eren les 12 del migdia del 17.

Dissabte, 24 de març de 1990. 

A les 7 em llevo, segueixo fent mesures de climàtica. A les 11 entro en antena 
per Ràdio4 amb en Jordi Sacristán. Cap a les 13 arriba la Cristina, una 
companya de feina i el seu xicot. Dinem i plou fort. 

Després de les 14 plou i en Reyes es desperta a les 16 i diu que són les 15 del 
dissabte passat, continua plovent quan arriba en Torné i nosaltres marxem cap 
a Barcelona. 

Dimarts, 27 de març de 1990. 

Visito a la Fina a l’Hospital Clínic on està ingressada per complicacions de la 
seva diabetis, li faig un parell de fotografies que, quan pugi a la cova li 
passarem a l’Emili per a que vegi que no té res greu. 

51



52

Divendres, 30 de març de 1990.

Pujo a Anes però per feina haig de passar per altres llocs de camí fent molta 
marrada, Terrassa, Granollers, Palautordera cap a Vic per Collformic, Collada 
de Tosses i Anes. Cony de feina. 
Es queden en Larios i en Yuri, Demà parlaran per la SER i Ràdio Barcelona, 
quan he arribat a la cova m’ha trucat en Carbonell de El País.
Torno a casa i estic tan rebentat que llegint em quedo dormit al llit.

Diumenge, 1 d’abril de 1990. 
Porto a Badalona les mostres d’orina que vaig baixar de la cova al De Haro. 
Dimarts, 3 d’abril de 1990.
La Cassette. Al vespre som a casa de l’Emili, estem el comptable, en Torné,            
l’Ubach, en Nubiola i família de l’Emili. Ens reunim per escoltar la cassette que 
ell ens adreça.  Primer ens diu que aquesta prova és més feixuga, més difícil 
d’aguantar que les altres i em sembla clar, no té vint anys, passa de llarg dels 
quaranta.
Desprès, i vist com està tot, rere agrair l’ajut nostra ens allibera del 
compromís que assolirem, també ell ens diu que si no canvien les coses, pensa 
deixar-ho. 
La cassette fa esment a la caritat que rebem d’alguns espònsors que creuen que 
l’Operació 9000 s’aguanta per tres fuets i dues botifarres. Parla dels 
organismes oficials de com no donen ajut... i aquí mostra l’Emili un desconeixe-
ment absolut de com està el món de la recerca en aquest fotut país. Es nota 
que no ha fet mai recerca i que és més un aventurer que un científic. 
Resum: No ha sabut muntar la prova, ha pensat, amb un esperit messiànic, 
que ell fa quelcom important i la societat li ha de venir al darrera. Llàstima 
que hagi d’haver passat quasi dos mesos sota terra per arribar a aquesta 
conclusió.
Dijous, 5 d’abril de 1990. 
Hem quedat, quedarem dimarts, per convocatòria del Torné, que a les 10 del 
vespre nit ens reuniríem tots a la Facultat de Farmàcia. Passades les 10 de 
matí em truca el Dr. Battestini i em pregunta com no he anat a la reunió, 
resulta que era a les 10 del matí, quan jo treballo i no puc sortir així com així
que massa muntatges faig sovint per atendre trucades per telèfon en hores de 
feina, alguna visita o combinar-m’ho en algunes ocasions per absentar-me. 
Avui a les tres, quan plego de la feina pujo els dos xicots per al relleu a la 
superfície de la cova d’Anes, quan arribo a la allà en Larios ja ha marxat, fem 
el relleu i baixo en Yuri Fins a Terrassa. Quan he arribat han avisat al Reyes
que jo era allà i hem parlat tots dos a través de l’ordinador, res 
transcendental, molt trivial, però calia veure fins on arribava el que deia a la 
cinta que ens va enviar. Segons ell és el 23 de març. 

Dissabte, 7 d’abril de 1990.

A les 17 entrem per Antena3 , jo des de casa per telèfon, el xicot de l’equip de 
superfície a l’ordinador de la cova atenent a les preguntes que tecleja a 
l’ordinador, l’Emili les contesta de veu i jo faig els comentaris. Finalment entra 
en antena la Fina, el programa queda realment bonic, ha durat mitja hora, 
per l’Emili era la una del migdia del 26 de març. 
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Setmana Santa. Del diumenge de Rams 8 d’abril fins a dilluns de Pasqua 16 
d’abril de 1990. 
Trucades de premsa, trucades esotèriques per fer cartes astrals de l’Emili, un 
tal Goyo des de Donosti, una Isa de Cornellà, també truca Josep Manel 
Armengou, el vell director de la revista Geo y Bio Karst.

Jo passo la Setmana Santa al Santuari del Far, com cada any, amb la família, 
però en contacte permanent amb la cova. Cap el dia 10 l’Emili es reclou al fons 
de la cavitat i entren els dos de l’equip per canviar-li la tenda de campanya, 
deteriorada, per una de més gran, ara estarà més ample. 

La matinada de diumenge a dilluns de Pasqua l’Emili entra en antena per 
Catalunya Ràdio en el programa d’Andreas Faber Kaiser Sintonia Alfa, llavors a 
les 12 de la nit del 15 al 16 són per a ell les 16 h de l’1 d’abril.

Dimecres, 18 d’abril de 1990. La Tragèdia. 

Pujo a rellevar els dos xicots i portar-los a Barcelona i ara es queden en Larios i 
en David, però en David, de fet, no arribarà fins demà. Només arribar, en 
Reyes vol parlar amb mi, el primer que em diu és que plega, que té un secret 
que només li dirà al Díaz Noguera, també m’ataca, que si jo he dit, que si jo li 
faig dos papers... no l’engego a la merda de miracle, el veig allunyat de la 
realitat, fora de raonaments, em sembla que no té ni idea del que és 
l’espeleologia, i que a més no hi toca pas massa.

Però que hem de fer? Entenc que a dins les coses es deuen veure d’una altra 
manera, és ell qui està en el pitjor lloc. Quan arribo a Barcelona truco a la 
Fina, em truca en Casas Huguet i li amago els fets, però al cap de cinc minuts 
em torna a trucar, ha parlat amb la Fina i li ha cantat tot. Quedo com un 
drap brut.
Després trucades del De Haro, Battestini, Diez Noguera, etc, fins a les tardes de 
la nit, L’Emili té la “pàjara” i desbarra, en Larios l’aguanta des de superfície 
tota la santa nit, els dies següents són de boig.
Dissabte, 21 d’abril de 1990 
Crònica d’un despropòsit. A la 1 de la nit havia de ser a Cadena RATO, però no 
hi vaig, he enviat en Casas Huguet per mi. A les 6,30 em llevo, porto a la meva 
dona a la feina i faig cap a la cova, plou a bots i barrals tot el camí, pujo per 
Diagonal, Martorell, Abrera, Montserrat, Manresa i amunt.
Al darrer viatge ja era inaugurada la variant de Gironella, ara només passa per 
el mig de Navàs, Puig-reig i Guardiola. A Berga ja neva, el 21 d’abril i nevant! 
Guardiola és tot blanc, la pujada al Túnel la faig en mig d’un temporal i l’arri-
bada a la Cerdanya sembla la visió d’un pessebre. A la cadena de la pista que 
mena a la cova hi ha el comptable; pugem a la cova, hi ha dos dits de neu. 
Arribem i estan dormint, al poc l’Emili es desperta i diu per d’intèrfon que són 
les 6,15 del dia 4 mentre jo m’escolo sota la reixa exterior, en realitat són les 
10 del matí. El motiu de la meva presència és la continuació del que va dir 
l’Emili el dimecres: Vol deixar-ho. Hem de trobar-nos tots, El comptable i jo 
parlem amb l’Emili per l’ordinador, diu que plega, que té motius ocults molt 
personals i que ha de parlar amb en Díez, la conversa per ordinador dura 
gairebé dues hores i no para de donar voltes al mateix tema, defugint de donar 
cap més explicació.

Quan connecta el monitor el veig una mica tocat físicament. S’ha aprimat molt 
i fa mala cara. Finalment riu i m’alegra, encara que té un humor carregat 
d’ironies. 
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Puja el Dr. Adseràs, i ni en Torné ni cap altra compareixen a la cita, quan poc 
abans de les tres de la tarda el comptable i jo retornem a Barcelona, ens 
aturem al Bar Blanc de Bellver a menjar un queixal i retorn seguit cap a casa 
que en Frederic tenia un casament i jo una reunió de pares a l’esplai de la meva 
filla Anna. 

Ja és de nit quan truco a la cova. En Dìez es a dins, ha entrat per a parlar amb 
l’Emili, tot seguit truca la Montserrat Ubach i després l’Alfred Montserrat, 
ambdós reclamen saber quelcom, jo defujo explicacions, els hi amago la realitat i 
tot es converteix en una mena de cercle de trucades. 

Finalment em diuen que en Toni Nubiola és a la zona i puja cap a la cova, no 
puc amagar la realitat i li haig de dir a la Montserrat Ubach abans que en Toni 
Nubiola l’assabenti que l’estem enganyant. 

Sobre les 9 truca en Torné, que al matí no s’ha presentat a la reunió tot i ser al 
càmping de baix de la cova, de cop i volta i sense dir bona nit m’espeta “tu 
tanca la boca” en pla perdonavides, em continua esbroncant i esclato, no me’n 
callo ni una, ens les tenim fort i és una llàstima que l’experiència no s’hagués fet 
a Benifallet, lluny del càmping de Prullans. Valoro tornar a pujar demà. 

Diumenge, 22 d’abril de 1990 

No pujo a la cova. No vull anar a la “merienda de negros” que és això, truco i 
constato que se’m dona la informació manipulada. Sé que ara diu que desprès 
de parlar amb en Diez vol parlar amb la Fina, sembla que té el Secret dels 
Misteris de Fàtima. 

Desprès sabré que la Fina ha entrat a dins amb l’Emili, me n’adono que això 
toca a la fi, que no hi ha remei, ara només resta preparar l’eixida el millor 
possible, amb un mínim de dignitat, sembla que es farà divendres o dissabte, no 
ho decideixo jo, no hi ha dubte que en Reyes no ha sabut aïllar-se del món 
exterior. L’ordinador l’ha traït, nosaltres hem fet més del que podíem, però 
potser també haurem fallat en algunes coses. 

Dilluns, 23 d’abril de 1990. Sant Jordi

Surt un bon article d’Alfred Montserrat a El Periódico, diu la veritat de la 
depressió però amaga la imminència de l’abandonament. També en Carbonell 
de El País publica un article que va fer la setmana que va entrar a dins.

A la nit es reuneixen en Torné i el Comptable. Truco i els enxampo, em diuen 
que m’han deixat nota al contestador, el que naturalment comprovo que és una 
nova mentida, veig que em menteixen intencionadament en vàries coses. 
Dimarts, 24 d’abril de 1990. Tot el dia de trucades d’emissores i mitjans que 
s’ensumen novetats, em dol però haig d’anar tirant pilotes fora.

Dimecres, 25 d’abril de 1990

Noves trucades. Contacte continuat amb Montserrat Ubach per redactar la 
nota de premsa. Demà ella i l’Alfred Montserrat faran l’exclusiva a Diari de 
Barcelona i a El Periódico respectivament i desprès farem la difusió de la nota 
de premsa. Mentre cal callar per aguantar l’exclusiva per a ells.

Parlo amb la cova, en Torné, unilateralment ha decidit rellevar en Toni Larios i 
en David Blanch per els dos altres xicots més grisos que no se n’adonaran tant 
de les coses com els altres. En tota la operació jo he fet tots els relleus (pujant i 
baiant en cotxe des de Barcelona a la gent), aquest és el primer relleu que fa ell. 
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Dijous 26 d’abril de 1990 

A les 7 del matí ja sóc a la feina per a enviar des d’allà, per fax, la nota de 
premsa, prèviament haver comprat i llegit pel camí el Diario de Barcelona i El 
Periódico comprovant que ha sortit l’article de la Ubach i en Montserrat 
anunciant que abandona i que demà divendres a la nit, sortirà de la cova. 
Inicio els fax a les emissores de ràdio, algunes ja han recollit les noticies dels 
diaris i les estan donant. Desprès aviso a Auroux, Nebot, etc, tot seguit al·luvió
de trucades indagant que passa: Catalunya Ràdio, El País, La Mañana, etc etc. 

Divendres, 27 d’abril de 1990

Tots els diaris parlen de la 9000, segueixen les trucades, entro en directe per 
COPE a les 8,45 del matí, a les dues de la tarda plego i vaig a casa, amb en 
Josep Ferran pujo cap a la cova.

Passo per el Bar Blanch de Bellver, recullo les revistes Rufaca que vaig 
encarregar que em compressin, a les cinc arribo a la Cova juntament amb la 
Mintxa Gil i els de TV2, en Gené de TV3 i els del País, parlem abans d’entrar. 

Quan entro a la cova un dels xicots de l’equip de superfície, amb aire de 
perdonavides em diu que parli amb en Reyes per ordinador, teclejo, saludo, 
l’intèrfon és tancat i quan parlem el Reyes està histèric, no sap perdre ni 
encaixar la derrota, la mala llet personificada, paraules dures, em diu que no li 
faig cap falta, la Mintxa i en Gené que son al davant pregunten que passa i dic, 
amb tota honestedat, que no ho sé. 

Tot són capelletes, tot es mal humor, va arribant la gent en Torné dels últims, 
quan veig l’ambient m’agafen ganes de marxar, de deixar-ho tot, sort que en 
Toni Nubiola i la Montse Ubach m’animen. 

Els mitjans de comunicació també estan emprenyats, s’indignen pel que diuen 
tracte de favor cap a l’Alfred Montserrat i tenen raó, s’ha jugat massa amb ells, 
en Reyes ha jugat massa brut i amb favoritismes i sobretot de la nul·la 
informació que se’ls hi donava des de la cova en la darrera setmana.

Son quarts de nou. Ni un curiós dels molts que eren a l’entrada, només un 
home de Puigcerdà, d’aspecte marroquí, amb la seva filleta. Ja hi eren el dia de 
l’entrada, ara són fora glaçats de fred, els convido a entrar però em diu que els 
han fet fora, que han dit que la saleta del vestíbul només era per la premsa, els 
faig passar i li dono galetes a la nena, que deu tenir cinc o sis anys. Desprès 
pugen una dotzena de curiosos.

S’entra, entro, arribo a la sala, estan fent fotos, apago el carburer i resto en la 
penombra, contemplo l’escena com un quadre de museu representant una 
derrota, no vull intervenir en l’escena doncs passaria exactament com fa vint 
anys a la cova de Chaves, la premsa al davant i la baralla entre el Reyes i els 
altres, amb insults i paraules gruixudes tota l’estona, aquella sortida també seria 
per a escenificar-la. (Serien com les vuit, quarts de nou del vespre).

Sortim tots, amb en Reyes ni ens saludem, roda de premsa, veig que els 
periodistes capten perfectament que passa, marxo de la cova, a Bellver 
m’acomiado del Bar Blanch i amb el meu cotxe baixem en Battestini, en Josep 
Ferran i jo cap a Barcelona. Sortim de Bellver a les 11 i quan falten 10 minuts 
per a la una som a la Cadena Rato, a la Rambla, havíem compromès per avui 
una entrevista feia tres setmanes i cal complir.
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Sortim de la ràdio a les dues, porto en Battestini a casa seva a la Via Augusta, 
després deixo a Josep Ferran als Habitatges del Congrés Eucarístic on viu i 
arribo a casa a les tres, fins a les cinc no m’adormo, estic molt disgustat i 
encara no entenc massa bé que ha passat, quins eren exactament els interessos 
de la gent, a part del de Reyes, que era, exclusivament aprofitar-se de nosaltres 
per a treure diners i fugir perquè estava en una situació de bancarrota 
econòmica total. Tot el que respecta a ell ho veig clar, el que no entenc és la 
posició de gent de l’equip, aquests si que es mouen per paràmetres que em són 
desconeguts. 

Dissabte, 28 d’abril de 1990 

Epíleg. Parlo per Radio4, després per Radio Olot, en aquests mesos he fet 9.000 
quilòmetres en cotxe anant i venint de la cova d’Annes, o sigui, jo si que he fet 
la Operació 9000!!!

Diumenge, 29 d’abril de 1990 

Ningú no truca. Deixo passar el temps Quin descans!

Dilluns, 30 d’abril de 1990 

Trucades de diverses ràdios per fer entrevistes al Reyes. Truco a la Fina i li deixo 
nota. En algunes emissores com a Ràdio1 o Ràdio4 l’escolto parlar molt 
irònicament de rates i rèptils a la superfície. No hi toca. Suposo que aviat 
parlarem, quan ho faci escriuré una reflexió i clouré aquest diari que, en un 
principi havia de ser molt llarg, però ara no estic per aventures del que ha estat 
una veritable estafa. 

Dijous, 3 de maig de 1990 

Cinc de la tarda a la Gran Via, a casa d’en Reyes, allà hi ha la Mintxa Gil 
filmant. Desprès parlo amb en Reyes tot fent un cafè, està més calmat, més 
tranquil, però d’un irònic que ratlla el cinisme. 

De tota la conversa en trec clar: 

1. Em carrega les culpes de no aconseguir èxits econòmics (diners) per a la 
operació, o sigui a mi, que era el coordinador espeleològic, quan el responsable 
econòmic i que en tots els aspectes estava per sobre meu, era una persona que 
mai no havia entrat en una cova, el Comptable de la seva empresa que, per 
cert, estaria completament al corrent dels seus deutes i de la fallida econòmica 
en que es trobava. 

2. M’acusa de que no va aconseguir un fax i un telèfon mòbil per culpa meva, 
quan vaig fer la gestió a la meva feina amb resultat per part de direcció
negativa, bo i així i sota la meva responsabilitat sempre vaig disposar d’un 
telèfon mòbil per a la cova, a més d’un fax del de l’estoc de la feina i del qual en 
sóc responsable per a la oficina de premsa.

3. Em diu que no he fet res durant la operació, em poso a riure i em disposo a 
marxar tot engegant-lo a la merda, perquè porto clar i al dia els comptes i són 
131.000 pessetes fins a dia d’avui posades de la meva butxaca i 9.000 
quilòmetres de cotxe, esforç i molt de temps. És un barra i en veure’m que tallo 
i marxo, afluixa per allargar la conversa. 

4. Ara em parla de descoordinació li tapo ràpidament la boca. Tot i les meves
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insistències, a l’equip mèdic el vaig conèixer el mateix dia que ell entrava a la 
cova, ell durant tota la preparació, mentre era fora, va impedir sempre el 
contacte entre equips, temia que sabéssim massa cosa entre nosaltres.

5. Cueja el tema dels centenars de metres de cable elèctric que no ha pagat, 
quan li retrec la seva morositat i com ha enganyat a gent que anava de bona fe, 
ho nega i llavors li trec el que sé del seu negoci, coses que he anat descobrint, 
com que casualment treballo amb el Marco, fill de l’amo dels locals on s’ubica la 
seva empresa i deu un any de lloguer, dient-los que amb els diners que traurà
de la Operació 9000 els pagarà, o també que sé que durant el tancament li han 
arribat requisitòries de pagament de proveïdors, que és dur descobrir la seva 
actitud de posar terra pel mig i fugir endavant. 

6. Finalment em surt amb un ciri trencat: A dins de la cova rebia anònims!!! 
Anònims? No em matisa quants ni com, però es tan fàcil com saber qui tenia 
cura de la cova quan s’esdevenien i és molt confiar que no siguin una més de les 
seves mentides. 

Ara ja no se com m’aguanto i no li trenco la cara, tallo, ens acomiadem, li deixo 
la voluminosa carpeta, l’agenda amb tots els contactes que és tot el que ell volia 
i no vull saber res més d’ell.

Baixo les escales de l’entresol pensant que en el fons no ha canviat tant, fa vint 
anys a la cova de Chaves la va fotre grossa, la Casa Submarina i la cova de Rialb 
no les vaig viure, però si que el vaig trobar a Menorca, on tenia una botiga ( al 
manuscrit  original es detallen un seguit de fets personals de caire econòmic, moral i social, 
que no cal transcriure i publicar).

Vuit mesos desprès:  

Ara, temps passat, quan d’haver continuat la Operació 9000 “de debó” seriem 
a punt d’acabar-la, cal fer una reflexió:

Durant aquest interval de temps, l’individu, amb aquells que fallaven més que 
una escopeta de fira, s’ha tornat a estavellar tancant-se de nou a la cova d’Anes 
en la Operació 9000bis, que ha durat tres mesos i, malgrat no voler-ne saber 
res, sempre he tingut informació,  fil per randa, de com caminava cap al fracàs. 

Finalment (durant la segona fase), es va adonar i reconèixer, ho se de molt bona 
tinta i primera mà, que el funcionament i sincronització que va tenir en la 
primera fase de la prova va ser únicament i exclusiva cosa meva. 

La segona fase (quan es va tornar a tancar), la prova va acabar pitjor que la 
primera: en rebre un ingrés significatiu d’un espònsor, tal bon punt es produí la 
conformitat bancària del taló, va abandonar donant per acabada la prova. 

Cinc anys desprès. Dimecres, 19 d’abril de 1995

Han passat just cinc anys del que havia escrit, tot és aigua passada que no mou 
el meu molí, ni cap passió ni rancúnia.

Al Subjecte no l’he tornat a veure mai més. He sabut, a flashos, que si volia fer 
una volta al món en un vaixell però res de res, que va intentar vendre exclusives 
a revistes del cor, que marxà a Centreamerica a alguna aventura, però mai no 
pregunto i com més lluny, millor. 
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Repassant la gent, amb el pas del temps: En Yuri Babitsch s’ha casat i ocupa un 
càrrec a la Generalitat, ens veiem poc, però l’amistat continua. Igual passa amb 
en Lluís Auroux o amb en Xavier Bellés, les amistats no han mort i mantenim el 
contacte. 

En Torné i el Comptable treballen junts a l’empresa de Torné, hem coincidit un 
parell de vegades per casualitat, no hi ha cap recança. 

L’Andreas Fabrer Kaiser va morir, l’Alfred Montserrat he parlat amb ell alguna 
vegada per telèfon i continuo tenint-lo en consideració, igual que en Toni 
Nubiola que he vist també o en Toni Larios qui no he tornat a veure. 

En David el vaig anar a saludar fa poc a Bellver i no hi era, quan torni a Bellver 
aniré al Bar Blanch a saludar-los a tots, son gent de be. Els metges... són 
metges... la resta de xicots que estaven de superfície, que estiguin on vulguin, no 
en sé res ni ganes.  

En Josep Manel Miñarro tenia raó, es va equivocar quan deia que en Reyes mai 
no arribaria a entrar a la cova, però per poc. La 9000 i la 9000bis van durar 
de Nadal a Sant Esteve, a ell per a constància d’aquestes coses, avui enviaré
fotocopia d’aquest diari, la seva postura de no implicar a la Federació en la 
Operació va ser justa i assenyada i cal que tingui aquestes pàgines per a si un 
dia escriu la Història de la Espeleologia a Catalunya.

També enviaré avui fotocopia d’aquest dietari a la Montserrat Ubach, de qui en 
Reyes em va fer recelar tant, explicant-me que s’embutxacava un milió de 
pessetes per l’exclusiva a Diari de Barcelona (els milions anaven com els duros
als rajolers!!!), i que després, veient les coses com van anar, vaig entendre que 
ella va ser una de les primeres persones que li va veure les cartes del joc i sols 
obrà amb correcció i prudència. 

Ambdós destinataris de la copia d’aquest dietari tenen la meva consideració
com per a ser dipositaris, per a la història, d’aquestes intimitats personals 
meves i a ells quedo a disposició d’ aclarir-los-hi qualsevol punt que en llegir-ho 
trobin fosc. 
A qui en un principi anava destinat aquest diari o dietari, que Déu el perdoni, 
que jo ja ho he fet de totes les acusacions falses que em va fer, fins i tot de la 
gelosia i de que és justifiqués davant d’algunes persones explicant que havia 
abandonat la permanència de la Operació 9000 perquè sospitava de mi i de la 
seva dona: A casa meva encara riem de la ocurrència, em sembla que aquesta 
dada, que vaig conèixer molt i molt posteriorment, és la mare del ous i 
reflecteix aspectes patològics de caràcter en tot plegat. 
I a mi, que m’ha representat tot això? 

Espeleològicament, amb en Gener Aymamí, m’he decantat més cap a l’etnologia 
i la etnografia espeleològica, allò que en diem trogloditisme, cavitats habilitades, 
folklore, llegendes, recerca històrica, espeleologia aplicada, una activitat que els 
“empassa avencs” poden considerar menor, però que a mi m’omple i apassiona. 

El contacte amb els mitjans de comunicació m’ha introduït millor en el món de 
la ràdio, faig ràdio en espais de tradicions i història de Catalunya, que és el que 
m’agrada. Escric, publico i continuo, amb la motxilla caminant per la terra.
I personalment? Tenia 36 anys, ara en tinc 41, la gent mai no és ni bona ni 
dolenta, la gent, les persones són la circumstància que les envolta, sempre i 
quan tinguin una cosa poc comú que les fa ser diferents de la resta: Voluntat i 
Vocació. 
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(Laboralment vaig conservar la feina gràcies a unes companyes meravelloses que van 
cobrir generosament la meva dedicació a la Operació i les meves absències, i la 
complicitat d’altres companys en cobrir-me les esquenes) 

Punt i final de la 9000.

Joan Pallarès                    
Dimecres, 19 d’abril de 1995.

Post Scriptum:  

25 de novembre de 2022

Fa uns dies, des d’Andalusia, David Reyes em diu que estant fent una proba similar, que 
estan cap a l’any de permanència i em demana detalls de la Operació 9000. Aquesta ha 
estat la ocasió per a passar a ordinador el diari maleït i, traduït ni que sigui matusserament 
al castellà, enviar-li per al seu ús. 

Curiós però trenta anys desprès hi ha noms que he oblidat la cara, apareixen persones que 
mai no hagués dit que van intervenir, situacions que havia oblidat, veure la relativitat d’altres 
i com va incidir en la meva vida. Més de tres dècades desprès, alguns ja no hi són, però ara 
em fa goig que allò que vaig fer, algun company espeleòleg ho pugui aprofitar, és una 
manera de tenir l’alegria de saber que durant uns mesos no vaig perdre el temps. 

Febrer de 2023 

Aquest gener, parlant amb la Montserrat Ubach, em va suggerir, ja que l’havia passat a 
ordinador, publicar aquest diari digitalment. Ho vaig pensar, no crec que tingui massa interès 
més enllà de per a una dotzena de persones, alguns ja no hi són, altres ves a saber on 
paren, però si una sola persona de les que no ho va viure li captés l’atenció, ja em donaria 
per satisfet.

Així que vaig acceptar destapar la meva intimitat i publicar-ho, repassant el text per fer-lo 
entenedor, afegint algun aclariment, o retocant alguna mala paraula escrita a sang calenta. 
Tinc cert pudor, però al cap i a la fi, tota aquesta història va passar i no tinc res que amagar. 

Joan Pallarès i Personat
La Sagrera-Barcelona




